
Seja občinske konference SZDL 

PRI STANOVANJIH POMOČ 
TISTIM, KI SO JE POTREBNI 

Občinska konferenca S Z D L je na 
2. seji 26. oktobra razpravljala 

informaciji z javne razprave o 
'remembah republ iške ustave ter jo 
"ejela. O vsebini javne razprave 
"o obši rno poroča l i že v prejšnji 
»Vilki. 
Osrednja t o č k a razprave na tej 

!Ji so biti osnutki treh republiških 

membnih dokumentih. Posebno po
svetovanje o stanovanjski po l i t ik i je 
organizirala tudi mestna organizacija 
S Z D L v Kamniku . Nekateri kolek
tivi, kot npr. podjetje Kamnik so 
pripravili širše razgovore s č lani sa
moupravnih organov in vodstev 
družbenopol i t i čn ih organizacij v 
podjetju. V javno razpravo so se 
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»kumentov s področ ja stano
v s k e polit ike in gospodarstva, k i 

I * je letos julija dala v javno raz-
Itovo republ iška skupščina, to so 
'srmtek resolucije o nadaljnjem raz-
°ju stanovanjskega gospodarstva, 

N u t e k zakona o programiranju in 
Ptanciranju graditve stanovanj ter 
jsnutek zakona o družbeni p o m o č i 
* stanovanjskem gospodarstvu. 
I| Izvršni odbor obč inske konfe-
Jence S Z D L je pr iporoči l krajevnim 
Jjkupnostim in delovnim organiza
cijam, naj se v č im večjem obsegu 
fkljucijo v razpravo o teh po-

vključili tudi sveti krajevnih skup
nosti in hišni sveti. 

V razpravi so občan i osnutke 
predlaganih dokumentov ugodno 
sprejeli, ker smatrajo, da je treba to 
pomembno področ j e življenjskega 
standarda o b č a n o v prilagoditi na
šemu splošnemu d r u ž b e n e m u raz
voju. 

Na podlagi javne razprave je 
obč inska konferenca S Z D L sprejela 
naslednja stališča: 

Na pod roč ju stanovanjskega go
spodarstva v naši republiki je po

trebna večja nač r tnos t kot doslej. 
Zato podpiramo predlog glede pro
gramov stanovanjske graditve v 
o b č i n a h . 

Nujno je treba č imprej vpeljati 
ekonomske najemnine in pri tem 
upoštevat i nače lo vzajemnosti druž
benega dogovarjanja. Dosledno je 
treba izpeljati nače lo diferencirane 
družbene p o m o č i socialno šibkim 
o b č a n o m . Obč ine naj b i se dogo
vorile za enotna merila v okviru re
publike. 

Interesne skupnosti na področ ju 
gospodarjenja s stanovanji naj posta
nejo skupaj z o b č i n s k o skupščino 
nosilci stanovanjske politike v obč i 
nah. V tem okviru je treba okrepiti 
tudi samoupravno vlogo hišnih sve
tov in j im dati večje pristojnosti. 

Napraviti je treba red v prometu z 
gradbenimi zemljišči, pri tem naj b i 
imela večjo pristojnost obč ina oz. 
njeni ustrezni skladi. 

Čedalje bolj se kaže potreba po 
koncentrirani stanovanjski graditvi 
glede na racionalno • izrabo grad
benih površin in infrastrukturnih 
objektov ter zašč i to kmetijskih po
vršin. 

Več jo pozornost je treba posve
t i t i gradnji najemnih stanovanj za 
družine in o b č a n e z nižjimi do
hodki . Investitorjem teh stanovanj v 
družbeni lastnini naj pomaga vza
jemni sklad s financiranjem in po
sojili. 

Merila za dodeljevanje družbene 
p o m o č i oziroma znosne obveznosti 
občanov , k i smejo bremeniti do
hodek gospodinjstva s stroški za sta
narino oz. z anuiteto, naj bi bile 
oblikovane v okviru republike in naj 
b i bila sestavni del zakona. 

Občan i naj imajo enake pogoje 
glede najemanja kreditov za indi
vidualno gradnjo kot za nakup sta
novanja v blokih. 

Subvencioniranje stanarin naj bo 
čim bolj poenostavljeno, in bi bilo 
najbolje, da b i opravljale to delovne 
organizacije pri izplačevanju oseb
nih dohodkov. Nosilec stanovanjske 
pravice naj b i imel do stano
vanjskega podjetja celotno ob
veznost stanarine z do ločen imi 
predpisi. 

Osnutek zakona o programiranju 
in financiranju graditve stanovanj je 
treba dopolniti tako, da bodo de
lovne organizacije, katerih delavci 
delajo v drugih obč inah zunaj se
deža podjetja, odvajale sredstva v 
vzajemni sklad o b č i n e , kjer delavci 
delajo, po stopnji, k i jo predpiše 
obč ina , kjer je sedež podjetja. 

V javni razpravi je prevladalo 
mnenje, da je subvencioniranje sta
narin lahko le začasen ukrep in da je 
treba č impre j z višjo produktiv
nostjo in boljšim gospodarjenjem za
gotoviti take osebne dohodke, da 
bodo o b č a n i lahko z varčevanjem 
prišli do lastnih stanovanj. 

KAMNIŠKI 
OBČAN 
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0 6 dnevu republike 
čestitajo isem občanom in delovnim ljudem kamniške občine 

Občinska skupščina in vodsti a družbenopolitičnih organizacij 

OB DNEVU REPUBLIKE 
DELOVNO SLAVJE TUDI V »STOLU« 

^^^^ • ^^^^ B̂̂ ^ ™ ™ 

Letošnji Dan republike bodo 
N poseben način proslavili tudi 
\ kamniški industriji pohištva 
Stol. V četrtek bodo stekli stro-
31 v novem obratu pisarniškega 
Pohištva, ki kot prvi industrijski 
°bjekt stoji na b o d o č e m indu
strijskem kompleksu na polju 
°b Korenovi cesti. 

Kolektiv Stola je z novim 
obratom pridobil skoraj 10.000 
kvadratnih metrov novih pro

izvodnih prostorov, v katerih 
bo 150 delavcev v dveh izme
nah na najsodobnejši način iz
delovalo sodobno pisarniško 
pohištvo iz programa Biro E. 

Tehnološki postopek, ki je 
rezultat večkratnih raziskav 
Stolovih strokovnjakov, bo pri
pomogel, da se bo produk
tivnost proizvodnje pisarniškega 
pohištva povečala za 39 %, pro
duktivnost celotne Stolove pro
izvodnje pa za 19 %. 

Vrednost proizvodnje pisar
niškega pohištva, ki danes pred
stavlja petino celotnega pro
dukta v Stolu, se bo v kratkem 
povzpela na 43 % vrednosti ce
lotne proizvodnje. 

Posebna zanimivost novega 
obrata je njegova organizacija 
dela, ki je zasnovana na skla-
d ž č u polizdelkov, ne pa na 
skladišču gotovih izdelkov kot 
stara proizvodnja. Taka organi
zacija omogoča optimalne in 

gospodarne proizvodne serije. 
Investicijski stroški za nov 
obrat so dosegli 18,7 milijona N 
dinarjev, pri tem je kolektiv 
zbral 40 % lastnih sredstev. 
Razen kredita pri mednarodni 
banki, bodo še letos vrnili vse 
kredite. 

Prizadevnemu kolektivu, ki 
spada med največje proizvajalce 
pohištva v Jugoslaviji, ob tej 
priliki od srca čestitamo! 

OBČINSKA SKUPŠČINA IN DRUŽBENOPOLITIČNE 
ORGANIZACIJE ČESTITAJO OB 30-LETNICI USTA
NOVITVE NAŠE A R M A D E VSEM PRIPADNIKOM PAR
TIZANSKIH ENOT, REZERVNIM VOJAŠKIM STA
REŠINAM IN PRIPADNIKOM ENOT JUGOSLOVANSKE 
LJUDSKE A R M A D E 

Spoštovani 
bralci! 

Pred vami je predzadnja številka desetega letnika našega 

občinskega glasila. 

Kamniški občan prihaja letos v sleherno družino. Priča

kovali smo večji odziv na naše povabilo k sodelovanju. Do

bili smo nekaj novih sodelavcev. Toda to je še vedno pre

malo. Kamniški občan bi moral postati glasilo vseh občanov. 

Sleherni občan ima možnost in pravico, da se preko te tri

bune oglasi in pove svoje mnenje o tem ali onem vprašanju. 

Večkrat me kdo vpraša: nekaj bi napisal za Občana, pa ne 

vem, če boste objavili. Moram reči, da smo doslej objavili 

vse, kar je prispelo v naše uredništvo in bomo rudi v pri

hodnje. Ne bojimo se polemičnega in kritičnega glasila, na

sprotno, to je celo naša želja. Vsa pereča družbena (ne pri

vatna!) vprašanja naj se obravnavajo javno, ne pa za vogali! 

Kamniški občan naj bi v prihodnje še bolj odseval naše 

razgibano družbenopolitično življenje, ne samo v občinskem 

merilu, še bolj v okviru krajevnih skupnosti in delovnih orga

nizacij. 

Zato vabimo k sodelovanju vse občane! Pišite o svojem 

delu in težavah, spregovorite o svojih predlogih, kaj bi lahko 

izboljšali v našem skupnem glasilu, opozorite nas na pro

bleme. Radi se bomo oglasili pri vas! Urednik 

VELIKI MONTAŽNI OBJEKTI BREZ PREDELNIH STEN OMO-
G O C A J O U V E D B O SODOBNE ORGANIZACIJE D E L A V NOVI 
TOVARNI POHIŠTVA 

-Jjt. 

NOV OBRAT Z A PROIZVODNJO PISARNIŠKEGA POHIŠTVA V STOLU: Začetek nove industrijske cone ob Korenovi cesti 



Seja koordinacijskega odbora za pomoč in varstvo ostarelih občanov 

VEČJO POMOČ OSTARELI 21 
Na zadnji seji koordinacijskega odbora občinske konference 

SZDL za p o m o č in varstvo ostarelih občanov, ki ga vodi Ivanka 
Jerman, socialna delavka skupščine Kamnik, in v katerem so pred
stavniki vseh družbenih organizacij in društev ter služb v občini, ki 
se ukvarjajo s socialno problematiko, ter nekateri predsedniki kra
jevnih skupnosti, so obravnavali priprave za sprejem programa raz
voja varstva starejšega prebivalstva v naši občini . 

Občinska skupščina je namreč v resoluciji o letošnjem gospodar
skem in družbenem razvoju sklenila, da bo tak program sprejela še 
v letošnjem letu. 

Člani odbora so ugotovili, da navzlic razvitosti naše občine še 
vedno zaostajamo za drugimi občinami, ne samo v zvezi z obsegom 
finančne pomoči ostarelim občanom, čeprav so se sredstva občin
skega proračuna v te namene zvišala skoraj za 19 odstotkov, pač pa 
tudi glede razvitosti sosedske pomoči , organizacije pomoči osta
relim v krajevnih skupnostih, družabnih in drugih prostorov za 
upokojence ipd. 

V naši občini smo lani daliiz proračuna za socialno varstvo 87 
milijonov starih dinarjev, letos pa 104 milijone. Povprečna socialna 
podpora, ki jo je lani prejemalo 91 občanov, je znašala 10.865 S 
dinarjev, letos se je število prejemnikov povečalo za 6, povprečna 
podpora pa na 12.420 S-din. Medtem ko je najvišja socialna pod
pora 40 tisoč starih dinarjev in jo prejmejo štirje občani , pa je 
najnižja podpora še vedno 5 tisoč starih dinarjev, prejmejo pa jo 
trije občani. 

Pregled, ki ga je pripravil odbor v sodelovanju s krajevnimi skup
nostmi in krajevnimi organizacijami SZDL ter organizacijami 
Rdečega križa, je zajel 243 ostarelih in pomoči potrebnih občanov 
iz vseh krajevnih skupnosti razen kamniške. V kamniški krajevni 
skupnosti opravlja te dni popis ostarelih in pomoči potrebnih 
občanov krajevna organizacija SZDL. Odbor je te podatke takoj 
posredoval socialni službi občinske skupščine in patronažni službi 
v zdravstvenem domu s priporočilom, da je treba najnujneše pri
mere takoj obravnavati in tem občanom v okviru možnosti čimprej 
dati ustrezno p o m o č . Delavci omenjenih služb so že obiskali 130 
ostarelih občanov in predlagali 20 socialno najbolj-ogroženih za 

dodelitev socialne podpore, 5 občanov naj bi sprejeli v dom za 
ostarele, nekaterim so predlagali znižanje davčnih obveznosti, za 
druge pa zdravstveno nego na domu. 

To je le nekaj ukrepov, ki so jih v zadnjem času opravile stro
kovne službe na pobudo koordinacijskega odbora. Pred odborom 
pa je naloga, da pripravi zelo stvaren ter našim možnostim pri
lagojen predlog programa razvoja varstva ostarelih občanov v naši 
občini . Na osnovi analize bo treba programirati oblike varstva, ki 
jih opravljajo socialne službe. To je predvsem denarna p o m o č 
gmotno ogroženim občanom, bivanje občanov v domovih za stare 
in v domu za upokojence, varstvo starejših občanov v drugih dru
žinah in seveda kadrovska okrepitev občinske službe socialnega 
varstva. 

Naslednje poglavje programa bo obsegalo naloge zdravstvene 
službe na tem področju. Tu je predvsem pomembna patronažna 
služba, zlasti potrebno število patronažnih sester, kar je pereče 
vprašanje tudi v naši občini, dalje organizacija zdravstvene nege 
starejših oseb na domu itd. 

Izredno pomembno je tudi tretje poglavje programa, ki bo go
vorilo o nalogah družbenih dejavnikov na področju pomoči osta
relim občanom. To poglavje bo moralo obravnavati tudi materialne 
pogoje za družabno življenje upokojencev, zlasti možnosti za ure
ditev ustreznih prostorov te namene. Naloge družbenih orga
nizacij in društev bodo tudi skrb za vključevanje starejših občanov 
v družbeno delovanje, občasna pozornost do vseh starejših v kra
jevnih skupnostih, dalje sosedska p o m o č , obiski na domu, humane 
akcije, kot je zbiranje materiala, denarja ipd. Ker bo osnovni no
silec teh dejavnosti krajevna skupnost, v kateri se povezujejo vsi 
drugi dejavniki, je odbor predlagal, naj bi vse krajevne skupnosti 
ustanovile tri do petčlanske socialne komisije, ki bi povezovale 
humane akcije v krajevnih skupnostih. Socialne komisije bodo v 
veliko pomoč tudi občinskim socialnim in zdravstvenim službam, 
ker bodo nenehno opozarjale na pereče probleme in pomagale 
tudi, da bodo sredstva za socialne podpore iz občinskega pro
računa čimbolj pravično razdeljena. F. S. 

Pionirsko veselje na našem Jadranu 
Tudi letos so naši otroci leto

vali na morju. Bili so na Debe
lem rtiču. Posebna komisija za 
letovanje pri občinski zvezi pri
jateljev mladine je že zgodaj 
spomladi začela s pripravami za 
izbor otrok. Pomagale so pri 
tem, skupno s šolsko zdrav

nico socialne delavke na šolah. 
Treba je bilo upoštevati pred
vsem otrokovo zdravstveno sta
nje in tudi socialni položaj dru
žine otroka. 

Stroške za letovanje so po
krili starši. Bili pa niso visoki, 
ker sta prispevali sredstva tudi 

NAŠE NAJMLAJŠE SO NA MORJU OBISKALI PREDSTAVNIKI 
OBČINSKE SKUPŠČINE GOBEC, ZALOŽNIK IN VIDMAR 

občinska skupščina in temeljna 
izobraževalna skupnost. Letos 
je letovalo v dveh izmenah 90 
otrok. Prva skupina je bila na 
morju od 19. julija do 2. avgu
sta, druga pa od 2. do 16. avgu
sta. Otrpci iz vrtca pa so pre
živeli tam 14 dni v septembru. 

Lepo je bilo in vsem všeč. 
Naužili so se sonca in svežega 
morskega zraka, saj so imeli le
tos res srečo. Vseh 14 dni je 
bilo vreme lepo. Izrabili so ga v 
polni meri. Kopanje, plavanje 
in . . . saj si človek lepšega mi
sliti ne more. Za izlete jim ni bilo; 
le morje, morje in plavanje, to 
jim je bilo vse. Toliko sonca in 
drugih zabav. Odpravili so se le 
na izlet na mejni prehod La-
zaret, da so si vsaj malo ogledali 
okolico. Pa kaj, ko je bilo sonca 
povsod dovolj. 

Letos so naši letoviščarji po
svetili mnogo časa tudi igram 
na prostem ter športu. Prirejali 
so tekmovanja, v katera so se 

vključila vse skupine, od pla
valcev, nogometašev do ljubi
teljev drugih športov. Najza
nimivejša pa so bila tekmovanja 
v igrah na plaži, tekmovanja v 
gradnji gradov iz peska. Prav 
vsega ne morem našteti, preveč 
je bilo pestro. Pa še nekaj! Ne 
čudite se! Dekleta niso v tek
movanju prav nič zaostajala. S 

Nova proizvodnja 
v kamniški tovarni usnja 
Začel bo obratovati nov proizvodnji obrat, v katerem 

bodo izdelovali plastično visoko obutev. To bo povsem nov 
izdelek tovarne, ki je doslej slovela po izdelavi kvalitetnega 
svinjskega usnja. Nova vrsta obutve, ki bo zlasti uporabna v 
jesenskem, zimskem in spomladanskem obdobju, bo zelo 
lična in kvalitetna, predvsem pa znatno cenejša od tovrstnih 
usnjenih izdelkov. 

Pred dnevom republike bodo v kamniški tovarni usnja 
slavili pomembno delovno zmago. 

Pcleg obrata plastike so v tovarni usnja letos zgradili tudi 
prostore za izdelavo usnjene konfekcije in moderniziran' teh
nološki postopek v usnjarni. V vse te investicije so letos 
vložili kar 15 milijonov N din, kar za 400-članski kolektiv ni 
malo. 

V novih obratih bodo zaposlili skoraj 200 novih delavcev, 
predvsem žensk. Vrednost proizvodnje v usnjarni se bo pove
čala za 30 %, v konfekciji pa kar za petkrat. 

Nova proizvodnja plastične obutve, ki se bo že v de
cembru pojavila na našem trgu, bo prinesla kolektivu več 
deset milijonov N din celotnega dohodka. 

S to investicijo bo kolektiv kamniške tovarne usnja ures
ničil večletna prizadevanja za razširitev proizvodnje in usva-
janje novih izdelkov. 

PLASTIČNA OBUTEV: Nov izdelek Kamniške tovarne 
usnja 
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sedmimi prvenstvenimi diplo
mami smo obogatili naš kraj! 

Mali cicibani niso imeli to
liko sreče, saj jim je malo pona-
gajal dež. Vzgojiteljice so več 
časa in truda posvetile igram. 
Pa vseeno, lepo je bilo. 

Starši, hranite že sedaj za te 
lepe dni svojih najdražjih. Otro

ci pa naj tudi sami prilo/.e kal 
dinar. Ce pa le ne bo šlo. bC 1 
pomagala tudi naša občinsl 
skupščina, ki ima vedno razj 
mevanje za vse, kar ustvarja sr 
č o in zadovoljstvo naših nal 
mlajših. 

VINKO GOBEC 
član republiške 
konference SZDL 

Občinska konferenca SZDL je na predlog krajevnih orga
nizacij SZDL izvolila za člana republiške konference SZDL 
Vinka Gobca, ki je bil že doslej zelo aktiven v organizaciji 
Socialistične zveze. 

Pri njegovem odgovornem delu mu želimo veliko uspeha! PRIJETNI SO BILI VEČER 
OB TABORNEM OGNJU 

S seje skupščine temeljne izobraževalne skupnosti 

Razprava o učnih rezultatih v preteklem šolskem letu 
Skupščina Temeljne izobraževalne skupnosti je na zadnji seji 

razpravljala o poročilu o učnih rezultatih v šolskem letu 1970/71 
in ga po obsežni razpravi predložila občinski skupščini. 

Na seji skupščine TIS je poročilo razložil Janko Regvat, ki je 
med drugim poudaril, da so šole dostojno skrbele za učence vo
zače, zato učnih uspeh le-teh ni dosti pod povprečjem drugih 
učencev. Dnevna vožnja učencev v šolo in domov zahteva od mla
dega človeka mnogo več napora kot od učencev iz bližnje okolice. 
Vozači so tudi precej prikrajšani za izvenšolske aktivnosti, za do
datno p o m o č in dopolnilni pouk* 

Učitelji se izpopolnjujejo z dodatnim študijem. Zato se kadrov
ska struktura izpopolnjuje. Nekatere šole še vedno niso uspele 
ustrezno zasesti vseh delovnih mest. 

V preteklem šolskem letu je bil osip znatno nižji kot prejšnja 
leta, saj je znašal le 28,2 odstotka, medtem ko je bil predlanskim 
43,6 odstotka. Učni uspeh je bil po popravnih izpitih znatno boljši. 
Za učence , ki imajo popravne izpite, so organizirali dopolnilni 
pouk. Pri tem pouku učence pripravijo na domače učno delo. Tudi 
med letom je z zakonom predpisan dopolnilni pouk za slabše 
učence. 

Zaradi pomanjkanja prostora v osnovnih šolah je organizirano 
celodnevno varstvo v Dijaškem domu. V petih oddelkih je vklju
čenih preko 100 učencev. V večini primerov gre za učence, ki jim 
je treba vzbuditi delovne navade in način učenja. 

Praksa kaže, da se učitelji še vedno preveč drže starega načina 
preverjanja v ocenjevanju znanja. To je zelo zahtevna naloga. Zato 
bodo morali čimprej začeti uvajati sodobnejše načine ocenjevanja. 
Ponavljanje razreda je pedagoški ukrep, ki naj bi ga uporabili le v 
skrajni sili, ko so uporabljene že vse druge možnosti. 

DOBRODOŠLI V KAMNIKU: Mehmed iz Tetova je s svo
jimi vročimi kostanji po svoje prispeval k jesenski podobi 
našega mesta. Mala merica 150, velika 300 dinarjev! Vse je. 
dražje, pravi Mehmed, tudi Kamničani ste podražili takse. 
Čeprav gre kostanj slabše v promet kot lani. ga domov ne
bom peljal. Kamnik mi je všeč, zato bom še prišel! 

. J 

Od strokovnih organov je najbolj delaven aktiv učiteljev pr 
razredov. Uvajanje nove matematike zahteva veliko priprav, vendl 
se že kažejo lepi uspehi. 

Po mnenju tovariša Regvata so kamniške osnovne šole in gin 
nazija v preteklem šolskem letu dosegle nadpovprečne uspehe 
zato zaslužijo vse priznanje. Priznanje je treba dati tudi o b č i n s ^ 
skupščini, ki je v stalnem sodelovanju s šolstvom in kaže za šolstv ¡ 

Bi 

i \ u u u i i d .»i ,n si i , i . v v . j i d s i ; c n > S U H j e ILJ U U C I I L C V v j 

Lani 8 učencev ni izpolnilo pogojev za napredovanje'^ 
razred. V zadnjem času je bilo več kadrovskih sprememlN 
)lžnosti ravnatelja je postal tov. Stane Habe iz Domžal, l<y 

veliko razumevanje. 
Prof. Ivan Justinek, predsednik izvršnega odbora skupščine i t j j 

je dopolnil poročilo z obrazložitvijo dejavnosti Glasbene šole i' 
gimnazije Rudolfa Maistra. V Glasbeni šoli je 123 učencev v V 
oddelkih, 
naslednji razr 
Vršilec doli 
je svoje delo uspešno začel. Nujno bo treba rešiti financiranj^ 
godbe na pihala, za katero so bili kupljeni dragi inštrumenti. S 

Gimnazija Rudolfa Maistra po republiških merilih v takei'^ 
obsegu, kot je sedaj, ne bo mogla več delovati. Njeno dejavnost n 
morali razširiti tako, da bi bil to nekak srednješolski center. TretK 
je povečati možnosti za šolanje naših učencev na srednjih šolal1 N 
Sedaj obiskuje kamniško gimnjazijo le tretjina dijakov, drugi pa 9̂  
vozijo v različne srednje šole v Ljubljano. Zato naj bi v okviru teg^ 
srednješolskega centra delovala gimnazija, morda ekonomska sred S 
njašola, razni oddelki tehničnih srednjih šol itd. Tako bi omogo 1 ^ 
večjemu številu dijakov šolanje v domačem kraju. S 

Člani skupščine so govorili tudi o potrebi, da bi v Kamnik'^ 
ustanovili posebno osnovno šo lo , saj je sedanja skupna šola za kan1 S 
niško in domžalsko obč ino že zdavnaj premajhna. Predlagali so, d|S 
bi še v letošnjem letu začeli učenci obiskovati oddelke na naj ̂  
stopnji od prvega do četrtega razreda v Kamniku. Zaekrat je preds 
videno, naj bi te prostore do začetka drugega polletja uredili ' ^ 
Dijaškem domu. 



• Z obiska uradne delegacije občine Kamnik na Nizozemskem 

Podpis protokola prijateljstva treh mest 
Drugi dan našega bivanja v 

deželi mlinov na veter in tuli
panov je bil najpomembnejši, 
zvečer smo namreč podpisali 
listino o prijateljstvu med mesti 
pendringen, Kerns in Kamnik. 

Popoldne pa smo si skupaj z 
nekaterimi predstavniki njiho
vega mesta ogledali področje s 
številnimi novogradnjami, kjer 
Jradijo izključno za trg. Prav 
Sradnja njihovih stanovanj je' 
>ila za nas nadvse zanimiva, 
-dela so se nam zgrajena pre-
Tosto, enostavno, iz samih lah
kih elementov, skoraj brez be
tona. Na gradbiščih ni videti 
Sradbenih jam, tu ni kamenja, v 
temlji je samo drobna mivka. 
Wivko odkopljejo le za nekaj 
Centimetrov in naredijo beton
ske temelje. Treba je le nekaj 
Bavnih kovinskih nosilcev, nato 
Pa si montažni elementi sledijo 
drug za drugim. Za dograditev 
stanovanja potrebujejo le leto 
dni, gradijo pa jih izključno za 
tfg. Tako tu nimajo nikakršnih 
stanovanjskih problemov, tudi 
mladi zakonci jih razumljivo ni
majo ob tem. Zato se je bilo kar 
nekam težko spomniti na raz
mere, ki jih čut imo pri nas. 

Že od nekdaj je Nizozemska 
znana po svojih kolesih. Tu 
brca pedale vsak; od najmanj
šega otroka, ki je skoraj še v 
Plenicah, do starčka, ki komaj 
ê stoji, s kolesom se pa ven

darle še lahko pelje. Avto
mobilov v manjših krajih ni vi
deti veliko, zato pa se ob kolo 
lahko spotakneš vsak hip. Temu 
primerno pa so opremljena tudi 
stanovanja. Ko gradijo stano-

MED PODPISOM PROTOKOLA PRIJATELJSTVA, KI SO GA V MESTNI HISI V GENDRINGENU 
PODPISALI ŽUPANI OBČIN KERNS IZ ŠVICE, KAMNIKA IN NIZOZEMSKEGA GENDRINGENA 

vanje, poskrbijo tudi za kolesar
nice. Zgradijo jih približno dva 
metra pred pročelji hiš in tako 
tvorijo nekakšen glavni vhod v 
stanovanje. 

In prav o kolesih smo tudi 
precej govorili, medtem ko smo 
občudovali dekleta. Ko so nas 
doma prijatelji vprašali, kakšna 
dekleta smo občudovali, smo 
morali priznati, da jih čez naša 
ni. Vedno so na kolesih, smo 
dejali, kratka krila pa jim od

krivajo debele noge predvsem v 
zgornjem delu. Na kolesih sijih 
namreč kar dobro utrdijo, 
sploh pa imajo kondicije dovolj. 

Naj bo šale na račun deklet 
in „grrJih nog" dovolj. Poglejmo 
raje, kaj so nam naši gostitelji 
pripravdi za popoldan tega dne. 

Vse je strogo potekalo po na
pisanem „urniku". Gospod 
IIarry, stalni občinski uslužbe
nec je kot vodja protokola imel 
•kar precej dela. Pričakal nas je 

Bomo našli družabni prostor 
za naše upokojence? 

O prepotrebnem družabnem 
Prostoru za potrebe kamniških 
upokojencev (dom za upoko
jence je posebno poglavje) te-
£ejo razprave že nekaj let. 
Kljub prizadevanjem in napo
rom pa kamniški upokojenci 
lastnega prostora, kamor bi lah-
k o zahajali, brali časopise, se 
Pogovarjali, razvijali kulturno 
dejavnost ipd., še danes nimajo. 
Na to vprašanje je ponovno 

opozorila tudi občinska konfe
renca SZDL na zadnji seji 26. 
oktobra letos. Ker se je kam
niško društvo upokojencev pred 
časom že obrnilo na delavski 
svet gostinskega podjetja Pla
nika s prošnjo, da bi ta kolektiv 
za potrebe upokojencev odsto
pil gostinske prostore Pri Mar-
janci v Kamniku in je delavski 
svet Planinke tak predlog za
vrnil, je občinska konferenca 

BO „MARJAMCA" 
J ENCEM? 

KDAJ SLUŽILA KAMNIŠKIM UPOKO-

sklenila ponovno nasloviti temu 
delovnemu kolektivu priporo
či lo , naj upošteva potrebe sko
raj 1500 upokojenih občanov, 
ki nimajo svojega prostora in 
naj društvu odstopi prostore, 
od katerih podjetje nima po
sebno velikega dohodka, pa 
tudi kamniško gostinstvo z uki
nitvijo te gostilne ne bi bilo po
sebno prizadeto. Po ukinitvi 
železniškega potniškega pro
meta je namreč obisk tega lo
kala precej padel. Društvo upo
kojencev je pripravljeno po
vrniti tudi vse stroške, ki jih je 
imel kolektiv Planinke z adapta
cijo teh prostorov. 

Poleg tega, da so ti prostori 
na zelo primernem kraju v sre^ 
dišču mesta, in bi bili lahko 
dostopni našim ostarelim ob
čanom, je treba pripomniti tudi 
to, da bo v bližnji zgradbi ne
kdanje železniške postaje v 
kratkem začel delovati mladin
ski klub. Torej naj bi se v tem 
delu mesta v prihodnje razvilo 
kulturno in zabavno središče 
kamniške mladine in starejših 
občanov. Občinska konferenca 
SZDL sodi, da bo tako rešitev 
za naše ostarele občane pozdra
vila večina Kamničanov. F. S. 

Osnovna šola Frana Albrehta 
je proslavila dan šole 

Proslavili smo rojstni dan 
Kamničana, po katerem se 
imenuje osnovna šola Frana 
Albrehta. 

Nižji razredi so si ogledali 
v Ljubljani lutkovno igrico 
Žogica Marogica. Razredniki 
so jim tudi na kratko opisali 
življenje in delo Frana Al
brehta. 

Peti in šesti razredi so 
posvetili učno uro Franu 

Albrehtu. Učitelji sloven
skega jezika so jim podrob
no opisali njegov življenjepis 
in njegovo vlogo v sloven
skem kulturnem življenju. 

Sedmi in osmi razredi pa 
so se srečah z znanima slo
venskima kulturnima delav
cema Božidarjem Borkom in 
Bojanom Stihom. Božidar 
Borko je opisal delo Frana 
Albrehta v literarni reviji 
Zvon, v Društvu prevajalcev 

in Pen klubu. Tovariš Štih 
pa je v glavnem orisal Frana 
Albrehta kot človeka. Po
stavil ga je učencem za 
vzgled.. 

Učenci so bili navdušeni, 
da sta prišla na šolo in med 
nje pomembna slovenska li
terata in jim povedala nekaj 
posebnosti o Albrehtovi 
osebnosti in njegovem delu. 
Takih srečanj si učenci še 
želijo. , 

pred našim hotelom in nam 
nato kazal pot. Vedno je njegov 
rumeni Daff skakljal kot bolha 
pred našimi avtomobili. 

Po ogledu novih stanovanj 
smo obiskali še dvorano, ki stoji 
v parku našega mesta, ki je bil 
odprt zadnji dan našega obiska. 
Dvorana se imenuje „De Smelt-
krocs", kar naj bi po naše po
menilo dvorano, v kateri se pre
pletajo številne narodnosti, 
ideje, misli. Tu so nam skušali s 
pomočjo nekaterih slik in skic 
predstaviti nekakšno idejo o 
skupnosti zahodnoevropskih 
držav. Ta ideja se nam je zdela 
povsem nova, v nekaterih po
gledih zanimiva, a skoraj bi lah
ko rekli, v bližnji prihodnosti 
neuresničljiva. 

PRIJATELJSTVO 
• T R E H MEST, 

NARODNOSTI . . . 
Zvečer smo se ponovno zbra

li v veliki dvorani nove mestne 
hiše, med gosti pa so bili poleg 
vseh najpomembnejših pred
stavnikov njihovega kulturnega 
in političnega življenja tudi se
kretar jugoslovanske ambasade 
iz Haaga Vjekoslav Lozina ter 
odborniki več političnih strank. 

Uradni del podpisa protokola 
je začel gendringenski župan, ki 
je v svojem govoru poudaril po
membnost mednarodnega sode
lovanja., sodelovanja treh dežel 
z različnih koncev Evrope in 
kljub različnim družbenopoli
tičnim ureditvam. 

Prijateljsko sodelovanje, ki 
smo ga /. občino Gendringen 
pričeli pred šestimi leti, z obči
no Kerns pa pred tremi, se nam
reč vse bolj razširja, razširjajo se 
stiki in ideje o še globljih, še 
bolj prijateljskih odnosih. To 
sodelovanje zajema iz leta v leto 
več občanov, vseveč jih želi 
spoznati kraje svojih prijateljev, 
čeprav na nasprotnem koncu 
Evrope. Prav ta večer pa je, kot 
je menil g. Cramwinckel, še po
sebnega pomena: podpisujemo 
namreč listino o prijateljstvu. 

O pomembnosti sodelovanja 
sta spregovorila tudi švicarski 
župan g. Rothlin in kamniški 
predsednik Vinko Gobec. V 
svojih govorih sta tudi pouda
rila, da je primer sodelovanja 
treh občin morda edini v 
Evropi; tudi zato ga je treba še 
najprej razvijati, dati mu je tre
ba še več možnosti za razširitev. 

Po izmenjavi simboličnih 
daril so predsedniki vseh treh 
občin slovesno podpisali „pro-
tokol prijateljstva" v vseh treh 
jezikih, z naslednjo vsebino: 

Zaradi pospeševanja prijatelj
stva in sloge med različnimi na
rodi Evrope so mesta Gendrin-
gen (Nizozemska), Kamnik (Ju
goslavija) in Kerns (Švica) na
vezala prijateljske zveze. Pred
stavniki navedenih mest so zato 
stopili v medsebojne stike in 
sklenili izraziti svoje misli in na-

• mene v 

PROTOKOLU 
PRIJATELJSTVA 

Protokol prijateljstva so dne 
29. 9. 1971 podpisali zastop
niki omenjenih mest: Gospod 
P. J. Cramwinckel (župan mesta 
Gcndringen) - Gospod V. Go
bec (predsednik skupščine ob
čine Kamnik) — Gospod 
W. Roethlin (župan mesta 
Kems). 

F L O E V O H O F SANJE 
NAŠIH OTROK 

Naši gostitelji so nam želeli 
čimbolje predstaviti svojo de
želo, utrip njihovega današnjega 
dne. Naslednji dan so nas peljali 
v Floevohof. To je področje, ki 
je bilo še pred petimi leti po
krito z morjem; trdo in vztrajno 
delo domačinov pa je morju iz
trgalo kos rodovitne zemlje. Na 
obsežnem področju so nam že
leli predstaviti vsaj del njihove 
kmetijske dejavnosti. Tu je 
združena vrsta najrazličnejših 
kultur, od gojenja nageljnov in 
tulipanov do prostorov, kjer 
umetno gojijo gobe. Lahko re
čemo, da je ta kraj tudi mala 
farma. Redijo namreč vse vrste 
živine. Ta kraj pa je še posebno 
zanimiv tudi za najmlajše. Na 
obsežnem področju so zgradili 
pravo malo mesto lesenih hišic, 
v katerih imajo mladi dovolj 
možnosti , da lahko uresničijo 
svoje zamisli, saj oblikujejo iz
redno zanimive in prijetne stva
ri. Ob tem lahko povemo, da so 
nekatere hišice pravi razstavni 
paviljoni, polni izdelkov mladih 
rok. Če si želijo npr. v posebni 
hišici lahko pripravijo palačin
ke, v drugi hišici gnetejo glino 
in tako nastajajo najraznovrst-
nejši predmeti; na carini izdajo 
„potniku" potni list posebne 
vrste, pa tudi na vlak, ki pelje 
po tem pionirskem mestu, niso 
pozabili. 

Celodnevni izlet nam je tako 
pričaral vsaj delček njihovega 
vsakdanjega življenja in dela ter 
hotenj, da mladim nudijo mož
nost za zabavo, sprostitev in za 
ustvarjalnost. 

Med povratkom v Gendrin
gen pa je v avtobusu zadonela 
slovenska pesem, ki so jo naši 
gostitelji z navdušenjem sprejeli 
in odgovorili s svojo. 

Tone Smolnikar 
(Prihodnjič naprej) 

OSTANKI ŠKODE, KI JE SKUPAJ S FIATOM 1300 
LETOS AVGUSTA ZGORELA NA PODGORSKI CESTI. 
Vzrok: nepremišljeno prehitevanje 

Želje po izobraževanju 
so velike 

Na delavski univerzi v Kamniku 
se je pričelo novo izobraževalno 
leto. Letos so želje po izobraževal
nih oblikah za .odrasle vse števil
nejše, saj se je vpisalo v redne šolske 
oblike kar 160 slušateljev v oddelke 
osnovne šole, dveletne administra
tivne šole, ekonomske srednje šole 
in elektro delovodske šole. 

t o l i k o izobraževalnih oblik kot 
letos kamniška delavska univerza še 
ni organizirala, zato je tudi to me
rilo za njeno delavnost in potreb
nost. Kljub temu, da smo v letošnje 
izobraževalno leto stopili z velikim 
korakom, še ne moremo ustreči 
vsem, k i se želijo šolati . 

Delavska univerza nima dovolj 
prostorov, da bi lahko odprla nove 
oddelke šol. Ima le eno krstno učil-
nico, vse druge pa mora najemati. 
Tu pa je največji problem. Doslej 
smo gostovali v uči lnicah osnovne 
šole Toma Brejca, letos pa je šola 
začela s petdnevnim tednikom in 
število dnevnih šolskih ur se je po
večalo. Zaradi tega je jasno, da tu za 
oddelke delavske univerze ni več 
prostora. To pa tudi poudarja po
trebo po več lastnih uči lnicah, ker 
bo le tako lahko zavod razširil svojo 
dejavnost in zadovoljeval potrebe 
odraslih po učenju. 

V želji, da p reuč imo potrebe po 
izobraževanju, smo lansko leto po

slali v naše podjetje vprašalnik. Zal 
nam je, da je nanj odgovorilo le šest 
podjetij, zato podoba, ki jo ti po
datki kažejo, ni stvarna. Vseeno pa 
se lahko seznanimo z velikimi po
trebami po izobrazbi. Prepad med 
zahtevano in stvarno izobrazbo na
ših delavcev je ogromen. Morda je 
večkrat tudi tu treba iskati vzroke 
za več ino težav, ki nastajajo v naših 
podjetjih, pa ne samo v naši obč in i 
- v vsem našem gospodarstvu. 

Letos bo pripravila, delavska uni
verza še interne tečaje v podjetjih za 
kvalifikacije delavcev. Že l imo pa, da 
bi izobraževanje v podjetjih prevzel 
skupni izobraževalni center, k i bi 
deloval pri delavski univerzi. V na
čr tu imamo, da bi se podjetja naše 
o b č i n e povezala s samoupravnimi 
dogovori in v tem središču skupno 
izobraževala svoje kadre. Tu bi bilo 
laže povezati njihove želje in po
trebe, pouk bi se pocenil, njegova 
kvaliteta pa izboljšala. 

Delavska univerza ima veliko 
dolžnost pri obrambni vzgoji prebi
valstva. Nadaljevali bomo s preda
vanji za o b č a n e , k i niso vključeni v 
organizacijo splošnega ljudskega 
odpora, in tečaje za enote civilne 
zašči te . 

Vel iko dela bo z izobraževanjem 
v družbenopol i t ičn ih organizacijah. 
Organizirali bomo po l i t i čno šolo in 

pripravili predavanja ter seminarje 
za mladino, č lane Z K , S Z D L in sin
dikata. 

Nadaljevali bomo tudi s preda
vanji šole za starše. Z njimi smo pri
čeli lansko leto in so j ih starši lepo 
sprejeli. 

Naj naštejem le še nekaj tečajev: 
tečaj tujih jezikov za odrasle in 
otroke, šiviljski, tečaj za pripravlja
nje hrane ipd. 

Medtem ko smo obseg našega de
la razširili, pa se nam kaže še več 
potreb in želja po izobraževanju. 
Omenim naj še to, da se je naš pro
met iz lanskih 30 starih milijonov 
povečal na letošnjih 40 miljjonov. 

Ve l iko dela pa čaka naš D U Za
vod ob verifikaciji ustanove. Po za
konu o delavskih univerzah bomo 
morali povezati naše stanje s pogoji, 
ki j ih zakon zahteva, to pa bo ve
ljalo veliko delo. Potrebno bo zago
toviti nač in financiranja ustanove, 
najtežje pa bo zadovoljiti zahteve po 
prostorih, ki so potrebni za reden 
pouk odraslih. 

Ob težavah in vztrajnem delu pri
hajamo do uspehov, ki pa nas in 
skupnost ne smejo uspavati. Potru
diti se bomo morali, da bo v naši 
občini taka delavska univerza, ki bo 
lahko zadostila večini potreb po 
izobraževanju v podjetjih, ustano
vah, organizacijah ter posamezni
kov. A . P. 



MLADI ZGODOVINARJI IZ STRANJ OB 30-LETNICl VSTAJE 

V S T A J A V D O M A Č E M K R A J U 4 
PARTIZANSKE BOLNIŠNICE 

V našem kraju "se je zadrževalo veliko partizanov. Marsikateri 
partizan je zbolel ali pa gaje ranila sovražnikova krogla. Zato je 
bilo treba za ranjene partizane zgraditi bolnišnice, da bi si tam 
pozdravili svoje rane. Prvo takšno bolnišnico so zgradili pod 
Krvavo pečjo. Zgradila sta jo France Žagar in Blaž Sušnik s 
pomočjo kmeta Podkrajnika, Jurija Sušnika in Janeza Kem-
perla. Ker je bila na zelo težko dostopnem kraju, so v nji zdra
vili le srednje težko ranjene partizane. Nemci si niti mislili niso, 
da bi mogla na takem kraju obstajati bolnišnica. Partizani pa so 
se zelo bali izdajalca Alojza Senožetnika. Bolnišnica pa k sreči 
ni bila odkrita. 

Druga bolnišnica je bila nad Kopiščami v dolini Kamniške 
Bistrice. Zgradili so jo Bernot Frančiška iz Zagorice, Gradišek 
Jože in France in še nekateri gozdni delavci. Velikost bolnišnice 
je bila 4 x 6 m, v njej pa je bilo prostora za 18 do 20 ranjencev. 
Najprej sta se v nji zdravila dva ameriška pilota, ki sta se pone
srečila na Mali planini. Tudi tod so se zelo bali izdajalcev in 
Toševe skupine, ki je napadala partizane in Nemce. Toševa sku
pina je bila pozneje uničena in partizani so dočakali v bolnišnici 
svobodo. 

SPOMINI LJUDI NA VOJNA L E T A 

O vojni sta nam najbolj pretresljivo pripovedovali Nežka 
Rifelj in Frančiška Martine. 16. junija 1942 so ju odpeljali v 
Begunje, od tam pa v strašni taborišči Auschwitz in Ravens-
brueck. V taboriščih soju zverinsko mučili in pretepali. Fran-
čiško Martine, so tako pretepali, da je oglušela. Medtem ko je 
bila po taboriščih, je v partizanih izgubila moža in dva sinova. 

Mariji Plaket je najbolj ostal v spominu tale dogodek: ,,Leta 
1942 so mi Nemci ubili sina. Leto pozneje so prišli belogardisti 
in zahtevali, naj jim z možem pokaževa, kje imava skritega sina. 
Povedala sva, da je že pokopan, vendar nama tega niso verjeli. 
Zato so naju začeli strašno pretepati. Bala sva se, kaj bo, saj sva 
imela še dva čisto majhna otroka. Medtem ko so naju pretepali, 
se je v peči prevrnila klada. Belogardisti so mislili, da je pozor
nost zbudil sin, zato so stekli v hišo. Medtem ko so brskali po 
hiši, je neki avion odvrgel sod bencina. Stekli so tja in po sreč
nem naključju sva ostala živa." 

Zagarjeva mama z Okroglega nama je povedala: 
,,Partizani so se počutili najvarnejše na Okroglem. Ker pa sta 

tu samo dve hiši, je bilo pri nas vedno toliko partizanov, da se je 

morala naša enajstčlanska družina stiskati v majhni kamri. V 
naši kuhinji so partizani kuhali meso, krompir in vse drugo iz 
naše shrambe. Zato smo bili vsi skupaj velikokrat lačni. Ko nam 
je zmanjkalo vsega, so zaklali našega vola, nato spet kravo. 

Nemci so dobro vedeli, da se pri nas zadržujejo partizani, 
zato so dom požgali, mene in otroke odpeljali v pregnanstvo. 
Najhuje mi je bilo takrat, ko sem se z enajstčlansko družino 
vrnila v do tal požgani dom." 

Takih in podobnih pretresljivih pripovedi je bilo mnogo. 
Sicer se pa vsega ne bi dalo napisati. 

Pozanimali smo se, kako je bilo s šolo med vojno. 14. julija 

•1941 sta prišla v Stranje prva nemška učitelja. Na domačine sta 
gledala zelo zviška. Nato se je zvrstilo več nemških učiteljev. Z 
otroci so ravnali zelo grdo. 

Marjanova mamica je povedala tole: 
„Skoraj poldrugo leto smo morali hoditi v nemške šole. Slo

vensko učiteljstvo so vrgli iz šol. Nemško nismo znali, slovensko 
pa nismo smeli govoriti. Kdor je kljub prepovedi govoril, je bil 
tepen ali zaprt. Učiteljica nas je zaklenila v učilnico, sama pa 
odšla na kosilo. Navadno smo poskakali skozi okna. Potem pa 
ostali nekaj dni doma, da je učiteljica na greh pozabila. Tako je 
bilo do zime 1943, ko je šola pogorela." 

Šola je'pogorela 14. decembra 1943. Zažgali sojo partizani, 
zato da se Nemci ne bi znova vselili vanjo. Otroci so bili tako do 
osvoboditve brez šole. 

Ko smo zbirali gradivo, je Marjanova mama našla šolski zve
zek, ki je do polovice popisan v slovenskem jeziku, ravno na 
polovici je nemški učitelj prečrtal slovensko besedilo in od tiste 
strani je Marjanova mama morala pisati vse v nemškem jeziku. 
Damjana pa je našla nemško spričevalo svoje mame. 

O vstaji v našem kraju vemo zdaj veliko več. Dogodke iz NOB 
bomo pa pridno še naprej preučevali, saj nam bo zbrano gradivo 
služilo pri pouku in nam dajalo poleta za nova raziskovanja. 

Po tem, kar smo zvedeli pri preučevanju, se šele zavedamo, 
kako srečni smo v svobodi, ki so nam jo priborili hrabri borci. 
Tudi mi se bomo borili za mir. 
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Devetega maja 1944. leta je nemška policija pripeljala v begunj
ske zapore partizanskega kurirja Julija Ocepka. Zaprli so ga v bun
ker št. 1. Čez tri mesece, 31. julija 1944, so ga v skupini šestih 
zapornikov ustrelili na vrtu begunjskih zaporov. Pred ustrelitvijo je 
Julij na podboje vrat bunkerja zapisal poslovilne besede: 

„Julij Ocepek, Volčji potok pri Kamniku, 3. 7. 1944. Tu čakam 
na smrt, ne da bi komu kaj krivega storil. Zahvaljujem se vsem 
prijateljem za vse izkazane u . . . in prosim, oprostite, če sem komu 
storil kakšno krivico, ker ni rešitve Kako sem sam! Tužni dnevi. 
Kje si, svoboda? Moja draga mamica in bratje, sestre, ne pozabite 
na moje male otročke. Tako mi je hudo, da bi skoraj znorel. Vzgo
jite jih v značajne in poštene ljudi. Tudi tebi, Marica, draga moja, 
sem storil mogoče. . . slabega, toda moraš se vdati v razmere, 
kakršne so. Kriv moje smrti je. . ., da boš vedela. Mnogo si je 
prizadejal, da me uniči Pozdravljam še enkrat vse skupaj. Julij. 

Dragi prijatelj, ko prideš za menoj v to luknjo in če ti bo sreča 
bolj naklonjena kot meni, da boš živ odšel od tukaj, te prosim, 
prepiši te vrstice in pošlji na naslov: Jožefa Kregar, Homec p. 
Radomlje pri Kamniku." 

Človek bere in razmišlja o poslovilnem pismu, o grozotah v 
begunjski mučilnici. Skuša, a ne more dojeti trpljenja na smrt obso
jenih ljudi, borcev za svobodo. Razmišlja o Ocepkovih besedah: 
„Tako mi je hudo, da bi skoraj znorel." 

Julij Ocepek, Orešnikov, je bil rojen 8. januarja 1908. leta v 
Volčjem potoku. V družini so bili štirje bratje in tri sestre. Doma 
so imeli kmetijo in opekarno, pa je bilo za vse dovolj dela. Orešni-
kove opekarne ni več, vendar v spominih ljudi nikdar ne bo zble
dela Pa ne zaradi opeke, ki so jo tam delali, ampak raradi zgodo
vinskega dogodka. Dr. Marjan Dermastia je v kamniškem zborniku 
1961. leta med drugim zapisal: „Najvažnejši dogodek pred začet
kom vstaje je bil sestanek vojno-revolucionarnega komiteja za kam
niško okrožje, na katerem smo sprejeli tudi konkretne sklepe za 
izvedbo vstaje. Sestanek je bil 25. julija 1941 pri opekarni v 
Volčjem potoku nad Radomljami. Nanj je Tomo Brejc prinesel od 
CK KPS ukaz o začetku oboroženega upora v kamniškem okrožju. 
Začel naj bi se v nedeljo 27. julija 1941. leta opolnoči " 

Julij je sodeloval v vstaji v tisti skupini, ki je imela nalogo v 
tovarni Remec na Duplici uničiti nekaj strojev, pretrgati telefonske 
zveze in zažgati dupliški most čez Bistrico. V že prej imenovanem 
zborniku Mirko Jerman piše: 

„Ob določeni uri se nas je zbralo blizu 15, in sicer Tone Šturm, 
ki je akcijo vodil in bil že od 22. junija v ilegali, Vinko Dobaj, 
Stanko Grilac, Slavko Kočar, Berto Kodrič, Julij Ocepek, Tone 
Sesek, Pavle Ulčar, A Ibin Vengust, Stane Žerovnik in Stane Trebeč 
z Duplice, ter še dva ali trije, katerih imen pa se ne spominjam 
več . . . 

Po akciji smo vsi, ki sem jih naštel, odšli na zborno mesto na 
Kratno, drugi dan pa je prišel za nami še Vavpotičev pomočnik. V 
partizane je šel tudi Rudi Boljka, ki pa se je priključil Radomlja-
nom. Za komandirja naše čete, ki naj bi jo sestavili po odhodu v 
partizane, je bil prvomo določen Rafko Fornezzi, po narodnosti 
Čeh, za namestnika pa Julij Ocepek. Ker pa se je prvi skesal, drugi 
pa odšel čez tri dni na teren, je komandant Urban postavil za 
komandirja mene." 

Polkovnik Mirko Jerman je povedal, da je štab kamniškega ba
taljona že ob ustanovitvi Juliju Ocepku ponudil položaj komandirja 
čete, vendar se je Julij rajši vrnil na delo na teren. To je bila tudi 
želja okrožnega komiteja partije, ker je bila pri Orešnikovi opekarni 
javka vojno-revolucionarnega komiteja. Tomo Brajc, ki je bil poleg 
Staneta Žagarja in Lojzeta Kebeta v vodstvu vstaje na Gorenjskem, 
in je moral po ukazu CK KPS še posebej skrbeti za organizacijo in 
vodstvo vstaje v kamniškem okrožju, je večkrat prespal pri Orešni-
kovih v Volčjem potoku in se tudi po več dni zadrževal v hiši. 
Marsikatero pomembno sporočilo je odposlal po terenskem kurirju 
Juliju. Vinko Jerman iz Volčjega potoka je povedal, da je bil Julij 
organizator vstaje v domači vasi. Prva javka v vasi je bila pri Orešni

kovi opekarni Tja so prihajali voditelji vstaje v kamniškem 
okrožju: Tomo Brejc, dr. Marjan Dermastia, Anton Šturm iti Stane 
Žerovnik. 

Nekoč je bil Julij v Črni pri Kamniku. Tam je zvedel, da so šli 
Nemci po poti na Veliko planino. Hitel je po vseh bližnjicah 
navkreber in dobil na Veliki planini sedem partizanov, ki so se 
sončili. Če bi jih zalotili Nemci, bi se težko rešili. Tako pa je Julij 
rešil njihova življenja. 

Aprila 1943 so Nemci ujeli partizanko Anico Rode, borko kam
niškega bataljona. Hudo ranjeno so odpeljali v bolnišnico na Gol
nik Borci kamniškega bataljona so jo hoteli rešiti iz bolnišnice. V 
dogovoru z borci je Julij odšel dvakrat na Golnik in si ogledal 
položaj in stražarska mesta Povezal se je z medicinsko sestro in o 
svojih ugotovitvah poročal borcem kamniškega bataljona. 

Od tistih dni, ko so v Begunjah ustrelili kurirja Julija Ocepka, je 
minilo 27 let. Njegovo poslovilno pismo me je spodbudilo, da sem 
šel poizvedovat, kako se je izpolnila njegova zadnja želja napisana 
na podboje vrat bunkerja v begunjskem zaporu.' V mislih imam 
kurirjevo oporoko: ,JVe pozabite na moje male otročke: Vzgojite 
jih v značajne in poštene ljudi." Želel sem izvedeti, kaj je bilo z 
izdajalcem, ki ga Julij omenja, čeprav ne navaja njegovega imena. 
Kako živi njegova Marica? 

Marija Berk, nekdanja zaročenka Julija Ocepka, živi v Ra
domljah v domžalski občini. Rojena pa je bila v Mokronogu. Pred 
vojno se je zaposlila v tekstilni tovarni v Jaršah. Stanovala je pri 
Orešnikovih v Volčjem potoku, kjer sta z Julijem čakala konec 
vojne, da bi se poročila. 

„Kako so ujeli Julija? sem povprašal Marijo. 
„Julij je bil od 1941. leta kurir. Vse do spomladi 1944 je živel 

legalno -v vasi, potem pa je odšel v partizane. Prve dni maja 1944 je 
prišel za tri dni domov. Nekdo ga je izdal Bila sem na polju, ko so 
Nemci obkolili hišo in ga ujeli. Tistega dne so zaprli njegovega 
brata Ivana in Cirila. Vse tri so odpel/ali v begunske zapore. Nje
govo mamo, sestro, svakinjo s tremi otroki in mene s 17-mesečno 
hčerko so izselili v Nemčijo. Izselili in zaprli so vse, ki smo živeli na 
Orešnikovi kmetiji. Hudo pa sem se zgrozila, ko sem med Nemci, ki 
so nas prišli aretirat, zagledala v nemški uniformi tudi svojega 
brata. Sploh me ni pogledal. Zdaj živi v A meriki in si ne dopisujeva. 
Brat je bil pri raztrgancih v Kamniku. Toda on ni vedel, da je Julij 
doma, zato ga ni mogel izdati. " 

,^4li vam je znano, na koga je Julij mislil, ko je v poslovilnem 
pismu zapisal: ,Kriv moje smrti je. ... da boš vedela. Mnogo si je 
prizadejal, da me uniči."' 

„To je bil vaščan iz Volčjega potoka, ki so ga potem partizani 
ustrelili in nas s tem maščevali. " 

„Kako je bilo s tremi brati v begunjskih zaporih? Kdaj ste zve
deli, da so Julija ustrelili? " 

„Julijeve sestre Jožefe Kregar Nemci niso izselili, ker je bila 
poročena in ni živela v Volčjem potoku. Ona nam je pisala v tabo
rišče, da so Julija ustrelili. Cirila in Ivana, Julijeva brata, so odpe
ljali v Mauthausen, od koder se nista več vrnila. Cirilova žena je bila 
v izseljeriištvu s tremi otroki, starimi od 6 mesecev do 4 let. Naj
mlajša dva sta kmalu po prihodu v taborišče umrla. Tako so bili 
žrtve izdajstva bratje Julij, Ivan in Ciril ter dva Cirilova otroka." 

„Kako pa živijo vajini otroci? " 
.Julij je videl samo enega otroka. Ko so ga aretirali,- je bila 

hčerka Julija stara 17 mesecev, pričakovala pa sva nov naraščaj. Z 
otrokom in v takem stanju so me izselili. Ni čudno, če je izdajalski 
brat gledal v tla, kako me ženejo. Čez dva meseca sem v taborišču 
blizu Muenchna povila drugega otroka, hčerko, in ji dala ime 
Magdalena. Prvega maja 1945 smo se vrnili domov. Obe hčerki sta 
srečno poročeni. Julija živi v Preserjih, Magda pa v Domžalah " 

Moram priznati, da me je tragedija Orešnikove družine hudo 
pretresla. Odpeljal sem se v Domžale in poiskal Julijevo hčerko 
Magdo. 

„Mene oče nikdar ni videl Rodila sem se v taborišču dva mesei 
po njegovi smrti, "je povedala Magda. „Kaj veste o svojem očetuA 
sem jo povprašal in obrazložil'vzrok obiska. Bila je presenečena, S 
je nikdar po vojni nihče ni spraševal po očetu, ki ga niti ni vid& 
niti poznala. 

„Letos bi bil star 63 let. Nikdar nisem srečala njegovih soborcA 
Vem, da je bil terenski kurir, kaj več pa bi težko povedala. " 

Magda mi je povedala, da sta s sestro hodili v osnovno šold 
Radomlje in Kamnik. Po osemletki se je Magda nekaj časa učilaj 
frizerko, a je poklic ni veselil Vpisala se je na gimnazijo in 
uspešno končala, nato pa v Mariboru še višjo ekonomsko šolo. 
Maribora je zaprosila občinski odbor ZZB NOV Domžale L K . ° 
finančno pomoč. Poleg te pomoči je dobivala še občinsko štipdit^ 
dijo. Po šolanju je bila štiri mesece brez službe. Nekega dne / č J T i r o l l 

časopisu prebrala oglas za službo. n ; i ' e t 
„Studirala sem zunanjo trgovino," pravi Magda, ..razpis pa je 

za finančnega referenta pri Jugotekstilu. Ker sem bila brez sbdžiL^ 
sem se prijavila in tako dobila službo v Ljubljani. Poročena se/flvaii . 
avtomehanikom, imava pa dve leti starega nagajivega sinčka " °d G 

Z Magdo sva se odpeljala še k njeni sestri Juliji v Preserje. Tif^si 
Julija je srečno poročena, ima 7-letno hčerko Magdo in 5-lemeL^" 
sina Tomaža JT možem, poklicnim šoferjem, imata svojo A/te e t 
Sestri sta povedali, da je njihov oče odposlal iz beogunjskih 3 naziv 
porov še eno pismo, napisano na papirnati vrečki, ki pa se je, 
izgubilo. V tistem pismu je Julij še upal, da bo prišel živ iz ¿ 3 5 5 . 

gunskih zaporov. Kipa 
Po obisku družine partizanskega kurirja Julija Ocepka i r f f t v t 

zapišem: ' s t a r o

e 

Julij, za svobodo si žrtvoval svoje življenje, toda vedi, v tej #love 

bodi tudi tvoji otroci in tvoja Marija srečno živijo. Tvoja žrtev Mcrai 
bila zaman. 

JOŽE VW^\ 

J h '"- ' 

KLOPI SAMO ZA POL L E T A : Takole jemljejo konec klopi K a r f 

na otroškem igrišču v Zapricah, ki jih je krajevna skupnost Si 
prek komunalnega podjetja kupila pri podjetju Š P O R T - J^ 1 ' 
OPREMA v Ljubljani. Še preden so jih junija letos postavili mest 
na svoje mesto, je bila na nekaterih krajih plastična prevleka Male 
razpokana. V kakšnem stanju so bile več ali manj vse klopi JaPe 
konec novembra, kaže naša slika. Dobavitelj pa se kljub več- ^ajj 
kratnim opozorilom, naj klopi zamenja, zato ne zmeni! Prek tj, 
220 tisoč starih dinarjev smo dali zanje iz samoprispevka! ?'ku 

, ; r * 



Z LIRO POLJSKEM 
JET JI DAN. V PLANETA-
UU IN OSWIECIENU 
DNCERT V FILHARMONIJI 
Planetarij je največji v Evropi. 
0.000 obiskovalcem, kolikor j ih 
že letos sprejel, smo se priključili 
di Kamničan i . Preden smo prišli 
vrsto za ogled, smo se zaman sti-

ali pred mrazom k velikanskemu 
irnnitemu Koperniku. Kaj hitro 
lo se nato ogreli pod kupolo, ko 
lo posedli v skrivnostno zatem-
eni prostor, stegnili vratove in tiho 
tkali, kaj bo. V trenutku se je po-
'lnoma stemnilo, in ko je bila tiši-
1 grozljivo popolna, se je med zvo-
Chopina oglasila napovedovalka v 

bohrvatskem jeziku ter nas po-
Tjala v rojstvo večera in preko 
>či v nov dan. Demonstracija luči, 
'rizonta, vsak čas spreminjajoče se 
>čno nebo z ozvezdji, premični
m i , stalnicami, kometi, p o t u j o č o 
uno in že je zardelo nebo, že se je 
'jeval nov dan, vedno jasneje, 
°kler se med hvalnico vsega stvar
ca ni dvignilo sonce v vsej popol
n i in obsijalo ves svet, tudi nas, k i 

smo sc z iztegnjenimi in nalomlje-
nimi vratovi vračali s carstva neba 
na zemljo. M o č n o doživetje je takle 
nočn i sprehod in nadvse vzgojen za 
tisoče mladih obiskovalcev, k i j im v 
najkrajšem času nazorno približa 
skrivnosten svet vesolja. Oddajo je 
m o č poslušati v 16 jezikih. 

T a k o r e k o č z neba smo nekaj ur 
zatem padli v surovo resničnost . 
Oswiecien ali Auschwitz , mesto 
barak. Tam veličastna umetnina na
rave, tu grozljivo delo človeških po-
šasli. Več kot 4 milijone ljudi iz 29 
držav je prestopilo prag tega pekla, 
čigar duri so zanesljivo vodile 
navznoter, a le -za redko koga 
navzven. Arbeit macht fei, delo 
osvobaja, piše nad vhodom. V celoti 
ohranjeno taborišče leži v srcu težke 
industrije, tako je imel sovražnik de
lovno silo neposredno pri roki . Mno
žica obiskovalcev obiskuje dan za 
dnem ta kraj groze. Izstopa molče v 
pričakovanju nečesa težkega, bole
čega, znanega iz mnogoštevi lne lite
rature, filmov ali celo pripovedi ži
vih pr ič . Ob dokazih premišljeno za
snovanega zverinskega mučenja klo-

KUPINA LIRAŠEV NA R A Z G L E D N E M T V STOLPU V 
AUENCHNU 

ne sleherni, sleherni doživi svoj tre
nutek očiščenja. To pričajo težki 
obrazi ob izhodu. Ko t bi prihajali iz 
groba. Tudi naše Liraše je potrto. Še 
posebno, ko so v baraki Jugoslova
nov zapeli Lipa zelenela je. Mnogim 
je beseda zastala v grlu. 

Tih je bil povratek v Katovvice. 
Težka Šlezija. Morda zaradi težke 
industrije, sivega neba, duha po raz-
kužilu, sivih pročel i j , , kotanj po 
mestnih ulicah, prostranosti, morda 
zaradi č rn ih tovarniških dimnikov, 
morda zaradi Osvvicciena? Je prav, 
da so naši fantje tik pred večernim 
nastopom pogledali v grobnico 
smrti? Odgovor bo tu čez nekaj ur. 
Zdaj se je treba pripraviti na kon
cert, zaradi katerega je Lira pravza
prav prehodila tako dolgo pot. 

,,Fantje, ne pozabite na me
tuljčke in obleko preglejte pa čevlje 
oč is t i te , da bo ja vse, kot se spo
dobi! In da boste točn i ! Odhod čez 
pol ure!" Prof. Čebulj je poveljeval 
kot v vojski. Kadar je bilo treba, se
veda. In sedaj je bilo treba, treba bo 
dati vse od sebe, da ne razočarajo 
tistih, k i so j ih poslali sem gor, da 
utrdijo vero vase in v svoje pevske 
zmogljivosti in da predvsem dostoj
no predstavijo slovenski narod, čigar 
pesem je stara toliko, ko l j e sam. 

Katoviška filharmonija na zunaj 
najmanj ne kaže lepote notranjih 
prostorov. Sicer smo se malce na
mrdnili ob hladno razporejenem 
odru in ugibali, zakaj taka hladnost 
in preprostost. K o pa nas je med 
koncertom impresionirala izredna 
akus t ičnos t , so kulise na mah sto
pile v ozadje in izgubile vsak pomen. 
Katoviška filharmonija je predstav
nica avantgarde evropske sodobne 
glasbe, je odskočna deska za znane 
in 'neznane talente, je legitimacija 
glasbenih dosežkov posameznikov in 
celote. Ta filharmonija je na večer 
22. junija 1971 sprejela,v goste tudi 
pevce izpod Kamniških planin. 31 se 
j ih je razporedilo na odru. Prvotne 
zadrege ni bilo več , napetost v njih 
samih in v nas, k i smo spremljali nji
hovo p o l , je popustila, kajti prvi del 
koncerta z d o m a č i m pevskim zbo
rom Echo nas je prepr iča l , da bodo 
Liraši, č e že ne boljši, vsaj enako
vredni poljskim kolegom. ,Njihov 

50-članski moški zbor je vodila mla
da dirigentka, kar sicca; ni pogosto, a 
vseh 50 glasov je bilo ujetih v njenih 
rokah, vsak njen gib je veljal sleher
nemu izmed njih. Pa vendar . . . 

Y napeto tišino, polno pr ičako
vanja, so zazveneli ubrani glasovi 
Lire: Lcce bomo . . . Zače tek je bi l 
hkrati tudi zadetek v polno. Zdaj ni 
bilo več kaj izgubiti, nasprotno, od 
pesmi do pesmi so bili pevci zmago-
vitejši in popolnejši . Dokaj razva
jeno katoviško glasbeno občins tvo 
ni moglo dolgo ostati v mejah za
držanost i . Presenetilo j ih je bogastvo 
solistov in h a r m o n i č n o zlitje celot
nega zbora, lepa umetna in sloven
ska narodna pesem, katere vsebino 
j i m je napovedovalka bogato ko
mentirala v rodnem jeziku. 

Dvignili so se kot na povelje in 
stoje s ploskanjem zahtevali ponovi
tev in dodatek. Dasi je Lira že mno-
gokje gostovala in na mnogih kon
certih žela uspehe, je šele tu, v Šle-
ziji , mojstrstvo dirigenta prof. Sama 
Vremšaka zažarelo v polni sugestivni 
m o č i , šele tu v katoviškem voj-
vodstvu je zbor pokazal pravo ceno 
discipliniranega zbora in svojih 
umetniških kvalitet. Tako smo po 
zaslugi Lire Poljakom na m o č do
stojno predstavili kultiviran sloven
ski narod. Naslednje leto nam bodo 
poljski pevci vrnili obisk. 

Četrti dan. Krakow. Poslovilni 
večer obeh zborov. 

Poš teno mačkas t i smo se tega dne 
zbrali ob običajni jutranji uri v jedil
nici našega P T T K hotela. Disciplini
rano smo zasedli mize po vrstnem 
redu, kakor smo vstopali. Prve dni 
nas je po stari navadi neslo za mizo, 
k i nam je najbolj prijala. Pa smo se 
ušteli. Na mizi so sicer stale štiri 
čaše s „ h e r b a t o " , drugega pa ni bilo 
od nikoder, in tudi sicer se strežnik 
ni zmeni l za nas. Šele tretji dan smo 
razvozljali pravilo hišnega reda: 
vstopi, zasedi prvo prazno mesto 
zraven soseda in tako naprej, dokler 
ni zbrana vsa družba. Potlej lahko 
sežeš po aluminijastem priboru in 
nadvse izdatnem zajtrku, kar pre
obilnem za poprečnega jedca. 

To jutro smo bili torej mačkas t i 
zaradi uspeha, k i nam je stopil v gla-

ZID SMRTI V AUSCHVVITZU: Tiho je zadonela pesem v spomin 
štcvUnim znanim in neznanim žrtvam okupatorjevega divjanja 

vo, pa tudi v želodce. K o smo se 
n a m r e č po koncertu hoteli povese-
lit i v najboljšem hotelu K A T O -
WICE, so lokal že zapirali. Bomo pa 
peli, ni vrag, da nas ne bi spustili 
noter, so dejali fantje. In res se je 
odprlo. I.ivriranega šefa strežbe je 
tako ganila naša pesem, da nam ni 
odprl samo vrat, ampak nas je celo 
povabil v posebno sobo, kjer je ho
telsko osebje v kratkem času pripra
vilo prostor. Na mizi se je pojavila 
jugoslovanska zastavica in nato seje 
vse pomeša lo : madžarski merlot pa 
žitna vodka in pesem pa kaviar, 
zdravice in pivo pa natakat z zlatimi 
gumbi, ki je točil sebi in nam. Cez 
vse pa je plavala' pesem, tako ognje
vita, da so gostje iz bara raje prisluh
ni l i nam kot barskemu programu. 
Sploh pa bi s tisto, Bratje, bodimo 
veseli, obudil i mrtvaka, kaj šele mir
no poljsko ljudstvo. 

K R A K O W je s 600.000 prebivalci 
tretje največje mesto Poljske. Mesto 
s stotimi cerkvami, mračn imi ro
manskimi in gotskimi zidovi, z na 

gosto posutimi spomini na Sigis-
niunde, Jagelonce, Piaste, Kazimirje, 
Boleslave, z okoljem, kakršnega nam 
je posredoval Sienkiewicz v Križar
j ih . Prek potinastih streh odmeva 
vsako uro iz visoke line v zvoniku 
pretrgan glas trobente kot spomin 
na čas , ko je v 13. stol. tatarska pu
ščica prebila stražarja sredi troben-
tanja, s katerim je opozarjal mešča
ne na bližajočega se sovražnika. Po
vzpeli smo se na kraljevski grad Wa-
wel s katedralo, rezidenco nekdanjih 
poljskih kraljev, zgrajeno v zlatih ča
sih iagelonske dinastije, in kjer so 
našli v zlati kapeli v zlatih sarko
fagih poslednje bivališče. Grobnica z 
Mickiew icezem in Slowackim je ve
liko skromnejša. Pred najpopolnejšo 
umetnino poljske gotike, iz lesa iz
rezljanim in v zlato potopljenem 
oltariu, ki so ga nacisti odpeljali v 
Nuernberg, a so ga Poljaki dobili 
1946 nazaj, so na prošnjo to lmača , 
izgovorjeno v slovenskem jeziku, 
Liraši radi posegli v svojo malho in 
zapeli Lcce homo. 

S T A R O P R L B I V A L C I V L A H I 
Kot smo že rekli, je v naših krajih ob prihodu Slovencev ostalo še nekaj 

prejšnjih prebivalcev, k i so preživeli preseljevanje narodov. Z meščani in 
'fnskimi uradniki, k i so se pomaknili proti Eurlaniji in pa na Koroško in 
'•rolsko, niso odšli podeželski prebivalci v o d r o č n i h krajih. Slovenci so torej 
'aleteli na staroprebivalce v krajih, k i po arheoloških ostankih kažejo na 
Predslovensko naseljenost. 

Tudi naša krajevna imena kažejo, da se vsi prebivalci niso umaknili i z" 
'asih krajev. Staroprebivlace so Slovenci, kakor tudi vsi Jugoslovani imeno-
'ali _ Vlahe. O z n a č b o ,,vlah" ali kasneje , , lah" za Romana so dobili Slovani 
^ Germanov še v zakarpatski domovini. Pri Germanih je pomenil „ \valh" 
teltskega soseda na zapadu, kasneje pa vsakega prebivalca rimske države 
>Ploh. Tudi južni Slovani so prevzeli o z n a č b o ,,vlah" in z njo začeli imeno
vati Rimljane pa tudi romanizirane prebivalce, na katere so ob naselitvi 
z le te l i , k o n č n o pa tudi vse prebivalstvo današnje Italije. Od Slovanov so ta 
l a z i v sprejeli tudi Madžari, k i pravijo Romunu - Olah, Italijanu pa Olas. 

Zgodovinar prof. Mi lko Kos pravi v svoji razpravi: Vlahi in vlaška imena 
Jted Slovenci, Glasnik muzejskega društva za Slovenijo 1939, str. 226 do 
55: Krajevna imena, k i so v zvezi z o z n a č b o „vlah" , pomenijo prebivališča 

^ipadnikov posebne narodnostne skupine, razlikujoče se od Slovencev, 
seveda pa so tudi kasneje doseljenim Romanom dejali Vlah). 

Ce najdemo v bližini , ,vlaških" - to je s tujerodci naseljenih krajev -
'faroslovenske grobove, ali pa naletimo v taki okol ic i na m o č n o in zgodnjo 
'ravensko naseljenost, je to nov dokaz, da gre tu za prave stare Vlahe. To je 
1 krati tudi dokaz, da so Slovenci postali sosedje staroprebivalcev že na 
•Remiju, k i je bilo obdelano. V Lahovčah pri Cerkljah na Gorenjskem so 
l asTi rimske grobove na njivi Kalvarija, staroslovenske pa v bližini Komende 
1 v Mengšu." 
. A l i bi potemtakem označba bližnje vasi Nasovče pomenila naše pre-

D l v alce, če Lahovče kažejo na vlaške staroprebivalce. Prav tako bi utegnila 
e n a č b a Mala in Vel ika Lasna pa Laseno spominjati na Vlahe, če seveda 
fizikoslovci ne dokažejo drugega izvora teh besed. Prejkone je skozi obe 
Lasni vodila stranska rimska cesta z odcepom mimo Sidola pod Ivankom 
naprej po robu Tuhinjske doline. Rimljani niso gradili cest ob strugi hudo
urnikov v" dnu globokih dol in , kjer j ih je sovražnik lahko zgrabil z obeh 
L^ani. (Glej o tem obširneje - dr. Emilijan Cevc: Poznoan t i čn i mozaik iz 
I u hinjske doline, V I . Kamniški zbornik, 1960). 

Dvojne Češnjice, ene pod Menino, druge pa onstran Rakitovca, nam po 
pr i l ik i pr iča jo , da so Rimljani tu zasadili sadna drevesa, saj beseda češnja 

^"aja iz latinskega „cerasus" . N i pa nujno, da bi staroprebivalci došlim 
.'ovencem posredovali naziv češnje, saj so Slovani gotovo poznali ta sadež že 
bi ^ a n o n s k e nižine in ga tako imenujejo vsi Jugoslovani. Kako bi sicer 
Madžari prevzeli od Slovanov „čeresn je" za češnjo. 

Gradišče so imenovali Slovenci vsako utrjeno mesto, k i so ga našli v novi 
oornovini. Znanih je okrog 300 nazivov gradišč po Sloveniji. V listini iz leta 
. ' 91 sta imenovana dva kraja pod Menino kot Gradiše in Gradišče . Gradišče 
^ - ! U t ' i P f i Rakitovcu, dva pa p"ri Motniku. To nam govori o naseljenosti 
lasih krajev pred prihodom Slovencev. 

- NAŠI P R E D N I K I V KAMNIŠKI K O T L I N I 
Preden bomo mogli iz skopih zgodovinskih podatkov izluščiti prve vesti o 

^ a s e m Kamniku , poglejmo, kako so se naši predniki znašli v novi domovini, 
arnislimo si nove doseljence, k i so si izbrali prelepo predgorje naših planin 

a svoje stalno prebivališče, kjer si bodo postavili domove, zasejali polja in 
f°J'U živino. Ta prostor, k i je bil že prej obljuden, j im je obetal, da bodo 
j^nko živeli še naprej tako, kot so bil i navajeni v svoji pradomovini za 

Skoro gotovo je bilo ob njihovem prihodu na Malem gradu krščansko 
?V e t išče. Ce so prvotni prebivalci že ob preseljevanju narodov pobegnili ali so 
jjn novi doseljenci premagali in pregnali, je bilo kaj razumljivo, da so na tem 
?j estu postavili žrtvenik svojim bogovom. Tudi Valvasor meni, da je bil na 
j^alem gradu poganski tempelj. Z izkopavanji na ravnici pod malograjsko 
•jaPelo bi morda kaj več pojasnili iz nastarejše dobe naše naselitve. Možno je, 

a bi našli staroslovenske grobove, ki bi potrdili naše domneve. Kakor je 
lano, do sedaj še niso preiskali zemljišča pod kapelo. 

n i i " i v e r z i t e t n i asistent frančiškan p. Janez Žurga, k i je lani umrl v Kam-
j j l t u > je menil, da se je skalna gmota Malega gradu odtrgala od Starega gradu 

zagozdila dolino v smeri proti žalskemu hribu. Profesor Jože Sluga, ki 

poučuje geologijo na kamniški gimnaziji, pa trdi, daje Mali grad prav tako 
osamljen hrib kot Homec in Šmarna gora ali pa podgorska vrsta gričev ter 
Stari grad, k i so štrleli iz globine, ko se je pri premikih zemeljske skorje vsa 
gorenjska kotlina pogreznila, v ledenih dobah pa so jo ledeniške reke zasule z 
gramozom in napravile ravnine. Iz tega ravnega sveta, k i z ložno pada proti 
jugu, štrle zdaj osamelci. kakor pravijo takim hribom. Malo nižji osamelec, 
kot je Mali grad, so odkri l i lo poletje na gradbišču južno od ulice Vi lka 
Rožiča . Hiša Branka Petka stoji na živi skali, prav tako pa delno še tri hiše 
proti jugu. Medtem ko so za vse druge zgradbe izkopali temelje v suh 
gramoz, so tu morali raztreliti skale. Ta skalni podzemski greben je tudi 

Ljudevit Stiasnv, kamniški zgodovinar. Rodil seje 21. sep
tembra 1862 v Kamniku. Oče Martin, nadzornik finančne 
službe, je bil doma iz Češkega, mati Alojzija Grkman pa iz 
Kamnika. Ko so na trgu leta 1882 dogradili novo šolsko 
poslopje, sedanji poštni urad. je bil Stiasnv med prvimi uči
telji. Leta 1896 je izdal doslej edino zgodovinsko knjigo o 
Kamniku. Bil je plodovit šolski pisatelj, potopisec in kolesar. 
S kolesom je prepotoval Evropo do Urala in Afriko do 
Sahare. 

Kot upokojeni šolski nadzornik je umrl 5. marca 1936 v 
Slovenj Gradcu. 

vzrok, da se je tod gornja terasa vzdolž železniške proge odklonila proti 
vzhodu in tako razširila proti Bakovniku. K o je vodni tok oblikoval drugo 
teraso, je ob skalnem grebenu moral spremeniti smer. 

Glinasta žara z bronastimi okraski iz dobe žarnih grobišč davno pred 
našim štetjem, k i so jo našli na robu podgorske terase pri kopanju temeljev 
za hišo, pr iča o davni naseljenosti in o starosti poljedelstva na podgorskem 
polju. Tud i za nove slovenske doseljence je bila ta zemlja zelo mikavna, zato 
so si postavili domove ,,pod goro" in osnovali svoje Podgorje. 

Brez dvoma so se Slovenci takoj po prihodu naselili tudi na Žalah. Kraju 
so dali to svoje d o m a č e ime po okroglem kamenju sprimka (konglomerata), 
iz katerega je zgrajen Žalski hrib. Ime Žale je nastalo iz starejše besede galje 
(v ruskem in poljskem jeziku pomeni galka kroglo, v Dalmaciji pa pravijo 
produ ob morski obali žalje ali žalo). Verjetno je tudi ime Domžale istega 
izvora. Na Žalskem hribu je bil že v 12. stoletju grad, saj zgodovinski viri 
večkrat omenijo žalske ,.viteze" (von Sallenberg). V smeri proti Vinjemu 
vrhu in Tunjicam je na 2 do 3 m debeli plasti konglomerata glinasti 
peščenjak, k i je dobra podlaga za sadje in poljščine. Pod konglomeratom pa 
so nepropustne plasti glinastega škriljevca, izpod katerega ob robovih hriba 
teče voda in zamaka nižje ležeči prostor proti Bistrici. Tako tečejo potoki 
po Tunjiški cesti, na Poljane in Sutenski potok na južni strani hriba. Pri 
kopanju temeljev za poslopje komunalne banke pa smo ugotovili, da zama
kajo potoki tudi spodnje plasti tega dela mestnega trga. Prav gotovo je bil ob 
naselitvi današnji glavni trg z Grabnom zamočvir jen, hladen iii neprijazen, saj 
so ga potoki stalno zamali z vodo. Ko t smo omenil i , je bila na Grabnu še v 
16. stoletju luža ali jezero, medtem ko je potreba po trgovski in obrtni 
dejavnosti v 11. ali pa morda že v 10. stoletju pod Malim gradom izobli
kovala prve zametke trga. , 

Zgodovinski viri sicer poroča jo o pogostih vojnih pohodih Slovenov še v 
sedmem stoletju. Toda to je razumljivo, saj so bil i sosedje roparskih in 
bojevitih Obrov in so se tudi, kot sosedje, preživljali z vojnimi pohodi in 
plen&m. toda to ni trajalo dolgo, saj so kot poljedelci težili k mirnemu 
življenju na stalnem ozemlju. Položni prisojni kraji pod planinami so bili kaj 
pripravni za njihov nač in življenja. Zasedli so že obdelana zemljišča ali pa so 
si j ih pripravili s požiganjem in trebljenjem gozdov. Hiše so postavljali iz lesa, 
saj v svoji prvotni domovini niso imeli kamenja. Zidati so jih šele kasneje 
učili sosednji narodi, predvsem F ur l a n i Še do konca prejšnjega stoletja so 
prihajali v naše kraje furlanski gradbeniki. Poglavec p o r o č a , da so cerkve v 
tuhinjski dolini zidali podjetniki iz Humina (Cemone) in Pušje vasi 
(Venzone), k i so znali slovensko. Kamniške hiše -s širokimi obokanimi 
vežami in za naše alpske kraje previsokimi stropi so zidali furlanski mojstri. 

Poleg poljedelstva so se naši predniki ukvarjali z živinorejo in čebe
larstvom, od d o m a č i h obrti pa je bilo važno zlasti lončars tvo in izdelovanje 
platna. Sploh je bilo starim Slovanom platno najimenitnejši izdelek in tudi 
plači lno sredstvo že v prvotni domovini za Karpati; saj so vsi slovenski jeziki 
ohranili besedo plačati od „p la tn i t i " , to se pravi odmeriti toliko in toliko 
platna kot protivrednost za kako stvar. Za ovco so, postavimo, , ,odplatnil i" 
5 mer platna ali v današnjem jeziku , .plačali" . Zato so seveda sejali tudi 
mnogo lanu tam, kjer so bila ugodna tla. Krajevno ime Laniše pri Tunjicah in 
od tod priimek Laniše k nam to pr iča ta . 

Ni'verjetno, da bi vinska trta ostala v kamniški okol ic i še iz rimskih časov. 
Toda v Tunjicah so našli lonec zakopanih rimskih novcev in zlatnikov, kar je 
dokaz, da so tod v rimskih časih obdelovali zemljo. Kjer so živeli Rimljani, 
so sadili tudi vinsko trto, saj je znano, daje meje rimskega cesarstva proti 
severu določala vinska trta. kjer ni več uspevala, tja Rimljani niso širili svojih 
meja. Ce pa trta ni ostala v zavetrni legi Tunjiške kotline in žalskega hriba iz 
prvotnih časov, so jo zasadili spet s prodiranjem krščanstva v naše kraje. Kjer 
so bila krščanska svetišča, so gojili tudi vinsko trto za vino, k i so ga potre
bovali pri bogoslužju. Verjetno je bila na velikem delu žalskega hriba pose
jana vinska trta in Vinji vrh ima od tod tudi svoje ime. Okrog Vinjega vrha še 
zdaj vidimo terasasto oblikovano zemljišče, kjer je n e k o č rasla vinska trta. 
Še v preteklem stoletju so hiše, ki danes sodijo k Žalam, zaznamovane v 
aktih „Za nogradom". torej je segal vinograd ali „ n o g r a d " tja do žalskih hiš. 
Od tod tudi pogosti priimek Nograšek in morda tudi Vinšek. 

Kakor bomo kasneje videli, je prav v zvezi z žalskim vinogradom leta 1229 
prvič zapisan podatek o kamniških meščanih . Iz tega zanesljivo vemo, daje 
bil Kamnik tega leta že mesto. To nam je bilo tudi v oporo, ko smo daii 
našemu sestavku naslov „ 7 5 0 let mesta Kamnika" . 
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Občni zbor občinskega odbora Rdečega križa 

Obračun uspešnega delovnega obdobja 
Na nedavnem o b č n e m zboru občinskega odbora Rdečega križa v Kam

niku so obravnavali dejavnost te organizacije v zadnjih štirih letih. Udele
žencem zbora sta poročala predsednik dr. France Pucclj in tajnica Marica 
Hribarjeva. 

Dr. Pucclj je v svojem sporoči lu poudaril poseben pomen organizacije 
Rdečega križa pri zdravstvenem prosvetljevanju občanov in njegovo vlogo v 
splošnem ljudskem odporu. V tem okviru je bilo organiziranih že več tečajev 
prve p o m o č i , Rdeč i križ pa organizira tudi tečaje za voznike motornih vozil . 
Predsednik je poudarili tudi vpliv organizacije Rdečega križa pri fluorograf-
ski akciji in akciji za zbiranje oblačil , ki je zelo dobro uspela. 

V naši obč in i ima Rdeč i križ 1 9 osnovnih organizacij, k i vključujejo 2052 
č lanov, aktivi na šolah pa preko 1900 mladih članov. K o t kaže pa bo po
trebno skupno z drugimi družbenimi organizacijami v nekaterih krajevnih 
skupnostih organizacijo Rdečega križa še utrditi . Kot je na o b č n e m zboru 
poudarila tovarišica Hribarjeva, so posamezne organizacije Rdečega križa v 
zadnjem času posvetile precej skrbi starejšim osamelim o b č a n o m . Na tem 
področ ju so se posebno izkazali aktivisti Rdečega križa v Zg. Tuhinju, v 

Komendi in v Mostah. Sosedsko p o m o č bo treba v prihodnje razviti v vseh 
krajevnih skupnostih. 

Rdeč i križ je uspešno pripravil tudi vse dosedanje akcije v krvodajalstvu. 
Vsako leto je dalo kri preko 990 o b č a n o v . Zato so doslej naši krvadajalci 
prejeli 59 zlatih značk in 232 srebrnih značk . Prvi so dali kri po desetkrat 
oziorma več kot desetkrat, drugi pa več kot petkrat. 

Člani občinskega odbora in delegati na o b č n e m zboru so ugodno ocenili 
dosedanje delo organizacije Rdečega križa v naši občini . Upoštevajoč dane 
pogoje, tako kadrovske kot materialne, so bili v preteklilv-štirih letih v tej 
organizaciji doseženi lepi uspehi. Zato so na o b č n e m zboru izrekli priznanje 
dosedanjemu predsedniku občinskega odbora dr. Francetu Puclju in tajnici 
Marici Hribar za njuno dolgoletno požrtvovalno delo v Rdečem križu. 

Za novega predsednika občinskega odbora Rdečega križa so člani izvolili 
dr. Milana K i m a , zdravnika v Zdravstvenem domu, v novem odboru pa so še: 
Milena Debevec, dr. Julka Šuštar , Marjeta Majcenovič. Dragica Mihelič, 
Rafka Š imenc , France Kern in Plešnar Jože . 

Razstava mladih . 
ustvarjalcev 

Te dni se je v dvorani nad kavarno v Kamniku predstavilo 
7 mladih likovnikov. Razstavljajo preko 40 slik, plastik in 
fotografij. 

Nekateri rned njimi pomenijo kar pravo presenečenje za 
Kamnik. Zato je treba podpreti pobudo mladih, da bi usta
novili klub mladih ustvarjalcev, ki bo poleg likovnikov zdru
ževal tudi literate in ljubitelje umetniške besede. 

.a 
h 

Mladi ustvarjalci so 
se sestali 

V če t r t ek , 14. oktobra, seje skupina štirinajstih mladih kamniških 
ustvarjalcev zbrala na prvem sestanku skupno z nekaterimi vidnimi 
kamniškimi l ikovniki in predstavniki javnega življenja v naši občini . 

Namen sestanka je bil pogovoriti se o možnos t i ustanovitve Dru
štva mladih ustvarjalcev, k i naj bi združevalo mlade z likovnega in 
literarnega področ ja . 

Po uvodnih besedah predstavnika mladih ustvarjalcev, k i je raz
mišljal, kako naj bi mladi delali in se uveljavljali na likovnem in 
literarnem področ ju , zlasti pa v okviru svojega društva, k i naj bi ga 
ustanovili, se je razvil dokaj živahen razgovor. 

V razpravi so bila na jmočneje poudarjena vprašanja o upravi
čenos t i oziroma smotrnosti ustanovitve takega društva, o možnos t ih 
za kvalitetno snovanje in o oblikah posredovanja teh del javnosti. 
Nadalje je bilo govora o delovnih prostorih in finančnih sredstvih, k i 
so za ustanovitev in nadaljnji razvoj društva nujno potrebna. 

Vsi prisotni gostje so pr i s rčno pozdravili idejo mladih za usta
novitev takega društva, in so j im pri njihovem delu pripravljeni nuditi 
vso p o m o č , predvsem pa po strokovni plati. 

S prvega sestanka so se mladi ustvarjalci razšli s sklepom: č imprej 
sklicati ustanovni sestanek z delom ter dokazati, da žele organizirano 
delati in obogateti kamniško kulturno življenje. 

V . P. 
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Dva meseca sta že za nami, odkar smo se poslovili od udele
žencev Karavana delavske solidarnosti ,,Karavana 1971". Ko ugo
tavljamo in ocenjujemo uspelost takih srečanj delavcev iz osmih 
Jugoslovanskih mest, naj citiramo vsebino enega izmed zahvalnih 
pisem, ki jih je prejel občinski sindikalni svet Kamnik od sode
lujočih sindikalnih svetov. To je vsebina pisma, ki so ga pisali ude
leženci Karavane iz Peči. 

Dragi tovariši! 
Takoj po povratku v Peč smo pričeli izpovedovati vaše misli, ki 

ste jih izrazili ob koncu srečanja in naročili, da jih prenesemo 
našim tovarišem, .prijateljem in znancem. To 90 ideje našega srečanja, 
srečanja s tovariši in prijatelji. 

Naš obisk v Kamniku je bil nadvse zanimiv in koristen, Šele sedaj 
si lahko razlagamo vaše dosežke, vašo zgodovino, kulturo in na
pore, kijih vlagajo vaši ljudje — delovni ljudje. 

V Kamniku smo sklenili nova prijateljstva in se poslovili od do
brih znancev, saj se z besedami ne da opisati vaše velike gosto
ljubnosti. 

Ob koncu še enkrat hvala za veličasten sprejem. 
UDELEŽENCI K A R A V A N E 71 IZ PEČI 

Program, ki ga je izdelal odbor za organizacijo Karavane na & 
s tov. Dobnikarjem, je res omogočil udeležencem Karavane, d; 
ogledajo- sedem kamniških delovnih organizacij, njihovo pr 
vodnjo, da se spoznajo z organiziranostjo in napori našega 
lovnega človeka in sadovi njegovega dela. Ob vsem tem so 1 

leženci Karavane, povsod kamor so prišli, doživeli prisrčen sprej 
in razumevanje na vsakem koraku. 

Poleg delovnih organizacij so si udeleženci ogledali tudi kultu! 
in zgodovinske znamenitosti Kamnika. Še posebno pa sta jih 
vdušila Velika planina in Kamniška Bistrica. 

Za ugodne vtise udeležencev Karavane 71 gre predvsem zal 
delovnim kolektivom, družbenopolitičnim organizacijam in vi 
stvom podjetij ter odboru za organizacijo Karavane, saj so stej 
vse, da bi se gostje počutili v Kamniku kar najbolj prijetno. 

Ponovno pa je prišlo do izraza pomanjkanje prenočitvenih kaj 
citet v samem Kamniku in okolici, saj so udeleženci morali 
nočevati celo na Šmarjetni gori in v Preddvoru. 

Tudi tovariško srečanje smo morali organizirati v sosednji ob 
in se v ta namen poslužiti domžalske športne dvorane. 

Vendar vse to ni motilo prijetnega vzdušja niti ni pokVa 
vtisov, kot to izpoveduje pričujoče pismo iz Peči. 

J. 

Volili so delegate 
Pretekli teden je bila v organi

zaciji občinskega sindikalnega sveta 
Kamnik izvedena v Kamniku volilna 
konferenca sindikata delavcev indu
strije in rudarstva za območje -Kam-
nika in Domžal. V osnovnih organi

zacijah sindikata omenjene dejav
nosti je bilo za konferenco iz
voljenih v obeh obč inah 115 de
legatov. Poleg delegatov so bili na 

, konferenco, vabljeni tudi pred
stavniki obč inskih skupščin, druž-

ZBOR D E L E G A T O V KRAJEVNIH SKUPNOSTI JE NOVA OB
LIKA SAMOUPRAVLJANJA V NAŠI OBČINI 

benopol i t ičn ih organizacij, repu
bliški poslanci gospodarskega zbora 
in predstavniki R O Sindikata delav
cev industrije in rudarstva Slovenije. 
Osrednja tema volilno konference je 
bila Programska usmeritev dela sin
dikata 1971-1975. Delegati sov raz
pravi ob uvodnih mislih, k i j ih jc iz
rekel tov. Maleš, veliko povedali o 
dosedanjem delu sindikalnih orga
nizacij in dali mnoge nove predloge 
in pripombe za bodeče delo. Glede 
na misli, izrečene v razpravi, sin
dikalnima svetoma Domžal in Kam
nika ne bo t ežko izdelati akcijskega 
programa za b o d o č e delo. 

Vol i lna konferenca je izvolila de
legate za 111. kongres sindikata de
lavcev industrije in rudarstva Slo
venije, ki bo 7. in 8. decembra v 
Kranju. Delegate za kongres so pred
lagale osnovne organizacije sin
dikata. Kamniški sindikat bodo v 
Kranju predstavljali: Alojz P a n č u r -
podjetje Kamnik, S r e č k o Perčič -
Titan. Alojz Povše - Tovarna usnja, 
Lca Razpotnik - Svit, ing. Ribaš -
Svilanit in ing. Skrinjarič - Stol . Za 
člana R O sindikata delavcev indu
strije in rudarstva je bil iz Kamnika 
izvoljen Ivan Kos im ik predsednik 
sindikalne organizacije Tovarne 
U S n j a - J. M . 

ZAKAJ TAKO ali: 
Kamniško gostinstvo še naprej na majavih nogah?1 

z 
Me 

Veš kaj, Zdeno, jaz nimam nič 
proti temu, da ti ne bi dobil š t ipen
dije, toda predsednica delavskega 
sveta pravi, da ne potrebujemo go
stinskih kadrov s takšno izobrazbo. 
Pravi, da bo zapustila podjetje, če bi 
ti dobil š t ipendi jo ." 

Mnogi, ni jih malo, k i so slišali za 
ta ,,nenavaden", lahko r e č e m o kam
niški primer dodeljevanja štipendije 
so bili presenečeni . 

In celo res jc, da se je to zgodilo v 
Kamniku. V edinem gostinskem 
podjetju, k i ga premore našo mesto. 
V podjetju, k i se bo nujno moralo 
širiti, razvijati, skrbeti za svoje stro
kovno usposobljene kadre. Tega se 
danes vodilni v podjetju najbrž ne 
zavedajo, in si morda celo mislijo: 
saj nam niti ne gre tako slabo. Toda 
v srednjeročnem programu naše 
o b č i n e , kot vemo, zajema tudi turi
s t ična dejavnost pomemben de
javnik pri življenju in rasti kraja ter 
obč ine . Toda prav gotovo brez 
stvarnega pogleda naprej ni m o č vi
deti pravih perspektiv našega gostin
skega podjetja, našega gostinstva, 
našega turizma. 

Najbrž ne bi bilo potrebno globlje 
razmišljati o potrebnosti oziroma 
nepotrebnosti gostinskih kadrov, k i 
imajo morda vsaj nekaj več kot pol-
kvalifikacijo. Naj ob koncu le po
vemo, za kateri kamniški primer gre. 

Kdor je vsaj nekajkrat obiskal 
kamniško kavarno Veronika, jc prav 
gotovo spoznal natakarja Izidorja 
Po točn ika . Zdaj ga ni več videti vsaj 
v belem suknjiču ne. Zaveda se nam
reč , da ima prav sedaj dovolj mož
nosti za nadaljevanje šolanja. Od

ločil se jc za študij na hotelski šoL 
Ljubljani. K o pa je v podjetju fL) 
nika, kjer se je izučil in še pot r£? 
delal nekaj časa, zaprosil za i * 
pendijo, mu je žal niso dali. Sl išajr 0 

lahko le besedo, ki smo jih zapisal*® 
uvodu. r*< 

Komentar ob tem najbrž ni 
treben? Le kaj bi komentirali, saj] 
tako preveč komentirajo ta doj 
janja tisti, ki so j ih „zakuha l i " . 
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Voljeni predstavniki slovenskih srednjih šol so se sestali v času 
od 22. do 24. oktobra letos ne seminarju, ki ga je organizirala 
republiška konferenca ZMS. V Bohinju, kjer je potekalo izredno 
razgibano delo, je 160 mladih bodočih strokovnjakov primerjalno 
pretehtalo vrsto problemov slovenskih srednješolcev, ki so prišli v 
akcijske dogovore kot zaključek izredno uspelega dela treh dni. 
Seminarje vodil tovariš Bojan Guček. 

Na podlagi sprejetih akcijskih dogovorov naj bi se izdatno pre
usmerilo in hkrati dopolnilo IZOBRAŽEVANJE IN VZGOJA na 
slovenskih srednjih šolah! Znano je pomanjkanje dijaških domov ter 
strokovnih, a cenenih učbenikov. Zato pomeni akcijski dogovor: 
PET L E T -r PET DIJAŠKIH DOMOV možnost oskrbe dijakov pri 
rednem izobraževanju. Razne strokovne skripte, ki so domače delo 
ali prevodi domačih ali tujih piscev, je potrebno temeljito pre
gledati, da bodo utirjene s sodobnimi tehniškimi izsledki. Učila, ki 
služijo pri ponazarjanju in lažjem razumevanju učne snovi, NAJ 
BODO PRISOTNA IN NA V O L J O , K A D A R JE TO POTREBNO,, 
oziroma jih je nujno nabaviti v okviru možnosti posameznih šolskih 
vodstev. Dohodek od strokovno opravljenih del dijakov, srednjih, 
strokovnih in poklicnih šol , ki sodijo v okvir šolskega predmetnika 
in so opravljena v šolskih laboratorijih in delavnicah, naj na osnovi 
samoupravnega dogovora med člani učiteljskega zbora, ravna
teljstvom in dijaki služi le za modernizacijo šolskega pouka. Po 
odobrenih in veljavnih statutih šole je nujno poudariti tudi pre
poved vsakršne osebne uporabe šolskih prostorov posameznih za
poslenih delavcev! Mladina želi sama predlagati svoje mentorje 
učiteljskega zbora in tudi z njimi dosledno delati! V svetih raz-
redenih skupnosti naj bi vsak razrednik kot aktivni član sodeloval 
tudi na razrednih urah ter z vzgojnimi in strokovnimi nasveti so

deloval pri urejanju morebitnih problemov mladine. Redne mla
dinske ure naj bi čimprej dobile do ločeno obliko, prilagojeno 
željam mladine; tako bi bile tudi vedno zanimive. Slovenska sred
nješolska mladina predlaga, naj pride V ŠOLSKE PREDMETNIKE 
ČIMPREJ MORALNA VZGOJA, v gimnazije, ekonomske srednje 
šole ter pedagoške gimnazije in njim sorodne šole pa še: psiho
logija, pedagogika in filozofija. Vsakršno neresno in nestrokovno 
delo posameznih predavateljev pa SREDNJEŠOLSKA MLADINA 
V CELOTI ODKLANJA IN ŽELI TAKOJŠNJEGA UKREPANJA 
PRISTOJNIH USTANOV! Vse enake šole v .republiki Sloveniji naj 
UPORABLJAJO E N A K E UČBENIKE! Umestne bi bile tudi občas
ne kontrole pri pouku, vsaj pri nekaterih predmetih. Prosti sobotni 
dnevi naj veljajo ZA VSE SREDNJE ŠOLE V SLOVENIJI, vendar 
ne namenjeni športnim dnevom ali kakršnemukoli obveznemu delu 
dijakov! Stimulacija in predlogi odličnih dijakov naj prehajajo v 
meje resničnih in doslednih priporočil pristojnim družbeno
političnim dejavnikom! Vsekakor pa sodijo tudi odličnjakom prav 
vsa merila kot poprečnim dijakom, tako pri ocenjevanju, kot med 
rednim šolskim delom; morebitna neurejena mnenja morajo preiti v 
enovito celoto: MLADINA, KI ŽELI IZOBRAŽEVANJA IN 
VZGOJE! Subjektivistična ravnanja resnično ne sodijo v sodobne 
srednje šole , ki težijo k čimbolj demokratični ureditvi. 

Iz vseh sprejetih akcijskih dogovorov sledi, da MLADINA V 
SREDNJIH ŠOLAH SLOVENIJE REŠUJE SKORAJ E N A K E 
PROBLEME IN SI JE EDINA, da je potrebno odpraviti vse, kar
koli ovira neomejeno izobraževanje in sodobno vzgojo. Rešitev in 
uspeh vseh akcijskih dogovorov pa bo srednješolski mladini dal 
delovni elan na ustreznih delovnih mestih,, kjer bo potekalo delo ob 
družbeni koristi tudi v osebno zadovoljstvo. 

BOŠTJAN NOVŠAK 

VRANJA PEČ: 
Razširitev stare ali gradnja nove šole 

SEDANJE ŠOLSKO POSLOPJE NA VRANJI PEČI 

Po programu gradnje šol v naši obč in i , ki ga je sprejela obč inska 
skupščina lela 1968, naj bi letos obnovili in razširili tudi šole na 
Vranji peči . Krajevne organizacije so predlagale gradnjo nove š o l e , ' 
medtem ko je svet centralne osnovne šole Frana Albrehta v Kamniku 
predlagal ukinitev te šole ter prešolanja otrok na eentalno šolo v 
Kamnik. Vs i učenci višjih oddelkov že obiskujejo šolo v Kamniku, | 
nekaj učencev stanuje v internatu, nekateri pa se vozijo domov. Č e bi | 
se tudi nižji oddelki vključili v centralno šolo, bi za njih organizirali I 
internatsko oskrbo v Dijaškem domu. 

Nedavno je bil na Vranji peči zbor volivcev, k i se ga jc udeležilo 48 
občanov . Razpravljali so predvsem o dveh možnost ih za izboljšanje 1 
pogojev za šolanje učencev na Vranji peč i : adaptaciji sedanjih pro- I 
štorov z dograditvijo prostora za d ružbene organizacije in gradnji [ 
nove šole. Tretjo možnos t , da bi se otroci vozili v šolo v Kamnik, so j 
odkloni l i , saj bi bila Vranja peč kljub razširitvi ceste tudi v prihodnje , 
pozimi odrezana od Kamnika, ker otrok ne bi mogli prevažati z 1 
avtobusi, peš pa je p reda leč . 

Na zboru volivcev se je večina občanov zavzela za predlagano I 
adaptacijo šole, s tem bi ob šoli dogradili prostore za družbene orga- j 
nizacije. Ob koncu zbora volivcev pa so na predlog dveh udeležencev j 
sprejeli sklep, da bodo predlagali občinski skupščini gradnjo ncjve j 
šole. » j 

Občinska skupščina je na zadnji seji obravnavala to vprašanje in 1 
sklenila, naj strokovne službe do prihodnje seje pripravijo poroč i lo o 
stroških adaptacije šole s prizidkom in tudi p redračun stroškov 
graidnjo nove šole skupno s stroški za zemljišče. 1 



(amničan Sitar—najboljši 
h a r m o n i k a r na P o k l j u k i 

Nedavnega tekmovanja harmonikarjev iz vse Slovenije, k i je vsako leto na 
kljuki, seje udeležil tudi 694etni Franc Sitar, upokojeni zidar iz Kamnika . 

e<J okrog 40 udeleženci iz vse Slovenije je komisija Sitarju prisodila prvo 
Kto in prehodni kip. 
.Ko smo ga te dni obiskali, je rad raztegnil svoj meh in nam z veseljem 
•povedoval o svojem igranju. 
- Zelo sem vesel prvega' mesta, saj so b i l i med udeleženci nekateri reš
eno „ a s i " . Ž e večkra t sem se nameraval udeleži t i tega tekmovanja, k o n č n o 

sem se letos le odloč i l . Na tekmovanju smo nastopili z d ia ton ičn imi 
Jrnonikami. Vsak tekmovalec je moral zaigrati eno narodno in eno parti-
"sko pesem. 
laz sem zaigral Dan svobode in V e n č e k iz slovenskih krajev, 
i O d kdaj že igrate, smo bil i radovedni. 

M Ja, letos bo najbrž že kar 50 let, odkar sem prvič potegnil svoj meh. 
'jbrž boste misl i l i , da sem največ igral na ohcetih, vendar jaz na ohcetih ne 
tem rad, ne znam brit i norcev. 
jPri kamniški godbi sem sodeloval 31 let. Najprej veliki bas, nazadnje pa 
•n pristal na bobnih. 
Ze pred vojno sem nastopil na podobnih tekmovanjih kot letos. Tako 

ovanje je bilo npr. vsako leto 8. septembra na ljubljanskem velesejmu. 
sem, č e se prav spominjam, leta 1933 dosegel tretje mesto, 
s Kaj pa prihodnje leto, ali boste šli spet na Pokljuko? 

| Prav gotovo bom šel, saj se že sedaj pripravljam. Pogledati moram v 
bivše kamniške godbe, ker b i rad dobil nekaj Brunovih koračn ic . Te so 

taka tekmovanja najbolj primerne. 

Zavetje v Pečevju 
[Z velikim zanimanjem berejo mladi i n stari sestavke pionirjev-zgodovi-
fiev iz Stranj o vstaji v d o m a č e m kraju. Iz prispevkov naših najmlajših 
*eva boleč ina nad trpljenjem ljudstva in ponos nad njegovimi uspehi v 

' proti osovraženemu okupatorju. 
s koda , č e b i ob 304etnici vstaje ne omenili dolgega leposlovnega sestavka, 

'.°vesti v nadaljevanjih, k i jo je v času bojev pisal idealen planinec in ljubitelj 
^ » n i s k i h planin prav o trpljenju ljudstva pod temi planinami i n o njegovi 
^ r i v k o n č n o zmago. Mis l im, da je to edinstven primer v naši književnosti , 

P v času okupacije izhaja v Ljubljani v časopisu povest, k i j i je pisec 
0l°stavil dejanje 130 let nazaj, pa vendar sproti vezno opisuje dogodke ljud-
I»e vstaje v kamniško domžalskem kotu in junaški o-lpor ljudstva pod K a m -

itfkimi planinami. 
4 Pionirji osnovne šole iz Stranj so zbrali ogromno spominskega gradiva iz 

ai^ov okupacije. T u d i omenjena povest, k i j e izhajala pod naslovom »Zavetje 
aljPečevju , sodi med to spominsko gradivo, saj predstavlja pečevje K a m -

"ke planine, ljudstvo, k i se junaško upira, pa so njihovi očet je in matere. 

I n d u s t r i j s k i 

k o m b i n a t 

S V I T 
Kamnik 

č e s t i t a o b d n e v u republike — 29. n o v e m b r u — v s e m . 
d e l o v n i m l j u d e m . 

P r i p o r o č a svo je i z d e l k e za š i r o k o p o t r o š n j o : 
# p u r o l , v e r o l , neos t ik , m e b l o t o n , lesk, m o t o g r i l kot 

t u d i t e h n i č n o k e r a m i k o , e l e k t r o - i z o l a c i j s k i m a t e r i a l , 
m o d n e g u m b e 

O b r t n o podje t je 

U S L U G A 

Kamnik 

č e s t i t a ob 29. n o v e m b r u 

v s e m o b č a n o m 

T r g o v s k o podje t je 

KOČNA Kamnik 

p r i p o r o č a o b i sk v s v o j i h 

p o s l o v a l n i c a h i n č e s t i t a 

z a d a n r e p u b l i k e — 29. 

n o v e m b e r 

O b r t n o podje t je 

» S L O G A « 

Moste pri Komendi 

č e s t i t a v s e m d e l o v n i m 

l j u d e m 
ob d n e v u r e p u b l i k e 

Č E S T I T K A M O B P R A Z N I K U R E P U B L I K E S E P R I D R U Ž U J E 

kolektiv tovarne SV I L A N I T Kamnik 

P r i p o r o č a svo je i z d e l k e : 

— f r o t i r i n v a f e l b r i s a č e n a j r a z l i č n e j š i h v z o r c e v , v e l i k o s t i i n p e s t r i h b a r v 
ter k o p a l n e p l a š č e 

— n a j m o d e r n e j š e k r a v a t e . 

M E N I NA 
t o v a r n a 
p o g r e b n e o p r e m e 
K a m n i k — Smarca 

č e s t i t a za d a n r e p u b l i k e 
i n se p r i p o r o č a z a n a r o 
č i l a r a z n i h m i z a r s k i h i z 
d e l k o v 

Ljubljanska banka 

podružnica KAMNIK 

č e s t i t a v s e m v l a g a t e l j e m 
h r a n i l n i h v l o g , p o t r o š n i 
k o m i n v s e m o b č a n o m 
z a d a n republike — 29. 
n o v e m b e r 

Podjetje »KAMNIK« v Kamniku 

čestita vsem občanom in delovnim ljudem ob dnevu republike. 

N a r o č n i k o m i n k u p c e m n u d i m o : a m o n i t a t n a p r a š k a s t a r a z s t r e l i v a , v ž i g a l n o v r v i c o , 

r u d a r s k i i n l o v s k i s m o d n i k , r a z n a d r u g a v ž i g a l n a s reds tva , i z d e l k e za ognjemete , 

p i r o t e h n i č n o g a l a n t e r i j o i n l o v s k e pa t rone . 

Gozdno gospodarstvo 
Ljubljana 

kolektiv obrata Kamnik 

č e s t i t a v s e m o b č a n o m 
z a d a n r e p u b l i k e 

S v o j i m o d j e m a l c e m i n 
v s e m d e l o v n i m l j u d e m 
č e s t i t a o b p r a z n i k u 
r e p u b l i k e 

MESO KAMNIK 
V n a š i h p o s l o v a l n i c a h 
v a m p o s t r e ž e j o s k v a l i 
t e t n i m m e s o m i n r a z n i 
m i m e s n i m i i z d e l k i . 

Kamniška kronika 

Č e s t i t k a m za dan republike se p r i d r u ž u j e 

STOL Kamnik 

I z d e l u j e m o r a z n e v r s t e k o m p l e t o v p i s a r n i š k e op reme , 

vse v r s t e s e d e ž n e g a p o h i š t v a , k l u b s k i h , r e s t a v r a c i j s k i h , 

j e d i l n i h g a r n i t u r , g u g a l n i k o v i n k i n o f o t e l j e v . 

.J 

O b r t n o m o n t a ž n o podje t je 

Z A R J A Kamnik 
č e s t i t a o b d n e v u republike i n p r i p o r o č a u s luge v s v o j i h 
o b r a t i h 
— E L E K T R O i n s t a l a c i j e 
— I N S T A L A C I J E , v o d o v o d n e i n s t a l ac i j e , c e n t r a l n o 

k u r j a v o , k l i m a t s k e in s t a l ac i j e , k o v i n s k e k o n s t r u k c i 
je, k l e p a r s t v o 

— P L E S K . p l e s k a r s t v o , s l i k a r s t v o i n s t e k l a r s t v o 

POROKE: 
Bider Ivan iz Utika, ključavničar, star 25 let, in Berguš 

Pavla iz Nasovč, delavka, stara 22 let; Cerar Janez iz 
Volčjega potoka, elektromehanik, star 21 let, in Kalan 
Ana s Klanca, delavka, stara 18 let; Drolc Franc iz Raven, 
delavec, star 26 let, in Kuhar Jožefa iz Sovinje peči , de
lavka, stara 20 let; Grkman Feliks s Klanca, zidarski po
močnik, star 24 let, in Kosirnik Ana s Klanca, delavka, 
stara 20 let; Ipavec Stanislav iz Kamnika, mizar, star 24 
let, in Šunkar Cvetka iz Kamnika, delavka, stara 20 let; 
Jerman Franc iz Domžal, ključavničar, star 26 let, in 
Brojan Marjeta iz Šmarce, delavka, stara 21 let; Kordin 
Ivan iz Kamnika, osebni upokojenec, star 59 let, in Pe-
stotnik Elizabeta iz Kamnika, delavka, stara 29 let; Kosir
nik Marjan s Klanca, avtoličar, star 24 let, in Lončarič 
Jelka iz Maribora, delavka, stara 20 let; Leban Miroslav iz 
Zg. Stranj, delavec, star 23 let, in Trdin Ida z Duplice, 
tapetnik, stara 19 let; Petek Alojz iz Rafolč , šofer, star 
22 let, in Vrhovnik Jožica iz Tunjic, uslužbenka, stara 18 
let; Remškar Lovrencij iz Dragomera, prodajalec, star 23 
let, in Kališnik Silva iz Podboršta, delavka, stara 22 let; 
Rihar Silvester iz Solčave, kovač, star 26 let, in Žunko 
Rafaela iz Raven na Koroškem, stara 40 let; Sodnik 
Franc s Klanca, mizarski pomočnik , star 28 let, in Hafner 
Stanislava iz Podboršta pri Komendi, delavka, stara 29 
let; Smolnikar Viktor iz Domžal, elektromehanik, star 24 
let, in Žumer Frančiška iz Kamnika, galanterist, stara 19 
let; Šaubah Mirko iz Ljubljane, delavec, star 22 let, in 
Zorman Milka iz Kamnik, trgovska pomočnica , stara 22 
let; Vrtačič Janez iz Kamnika, pismonoša, star 29 let, in 
Zore Jožica iz Kamnika, delavka, stara 23 let; Zavasnik 
Alojz z Velikega Hriba, šofer, star 25 let, in Cevec Marija 

• z Vasenega, delavka, stara 23 let; Zmrzlikar Peter iz Ko-
mendske Dobrave, ključavničar, star 25 let, in Lampe 
Danica iz Gmajnice, frizerska pomočnica , stara 18 let; 
Pavec Janez iz Poženka, Kranj, šofer, star 23 let, in 
Lavrič Štefka iz Podgorja, delavka, stara 20 let. 

SMRTI: 
Hribar Marija z Okroga, gospodinja, stara 65 let; Jan

čar Rozalija iz Stebljevka, gospodinja, stara 51 let; Jer
man Marija iz Most, kmetica, stara 82 let; Kepic Alojzij iz 
Most, invalidski upokojenec, star 87 let; Močnik Rudolf 
iz Kamnika, delavec, star 39 let; Pirš Marija iz Buča, 
gospodinja, stara 60 let; Poravne Jakob iz Šmarce, osebni 
upokojenec, star 71 let; Sitar Katarina iz Kamnika, otrok, 
stara 1 leto; Spruk Tomaž iz Nevelj, osebni upokojenec, 
star 71 let; Urh Frančiška iz Gozda , gospodinja, stara 73 
let; Vižin Ljudmila iz Mekinj, gospodinja, stara 61 let. 

Živilska industrija 
Kamnik 

p r i p o r o č a 
s v o j e k v a l i t e t n e i z d e l k e 

i n č e s t i t a v s e m d e l o v n i m 
l j u d e m o b d n e v u 
r e p u b l i k e 

O b p r a z n i k u r e p u b l i k e 
č e s t i t a v s e m o b č a n o m i n 
k u p c e m 

LONČARSKA 

OBRTNA ZADRUGA 

KOMENDA 

DRŽAVNA ZALOŽBA SLOVENIJE 
knjigarna in papirnica Kamnik 

č e s t i t a z a d a n r e p u b l i k e v s e m s v o j i m p o s l o v n i m pa r t 
n e r j e m i n d e l o v n i m l j u d e m . 
N a z a l o g i i m a m o vso l e p o s l o v n o i n s t r o k o v n o l i t e r a 
t u r o te r š o l s k e k n j i g e . 
S p r e j e m a m o n a r o č i l a za k n j i ž n e z b i r k e v s u b s k r i p c i j i . 
Se p r i p o r o č a m o ! 

V s e m gos tom i n o b č a 
n o m č e s t i t a o b d n e v u 
r e p u b l i k e 

gostinsko podjetje 

P L A N IN K A 
iz Kamnika 

C e n j e n i m gos tom 

se p r i p o r o č a m o ! 

KOMUNALNO 

PODJETJE KAMNIK 

č e s t i t a o b p r a z n i k u 

r e p u b l i k e v s e m d e l o v n i m 

l j u d e m 

T I T A N 
tovarna kovinskih izdelkov in l ivarna Kamnik 

p r o i z v a j a : 
% fitinge: č r n e in pocinkane; k l j u č a v n i c e : na

vadne in c i l i n d r i č n e ; , o b e š a n k e : navadne in ci
l i n d r i č n e ; gospodinjske » t r o j č k e ; vlitke za 
sive in temperne litine 

C e n j e n i m o d j e m a l c e m p r i p o r o č a m o n a š e i z d e l k e i n 
č e s t i t a m o v s e m d e l o v n i m l j u d e m ob d n e v u r e p u b l i k e . 

MONTAŽNO PODJETJE 

Alp rem 
KAMNIK 

č e s t i t a ob p r a z n i k u r e p u b l i k e i n p r i p o r o č a s v o j e i z d e l 

ke i n u s l u g e : 

0 i z d e l o v a n j e i n m o n t a ž a o k e n , v r a t , v e t r o l o v o v , 

p r e g r a d n i h s ten, fasad i t d . i z . a l u m i n i j a 

# o p r e m o za s a m o p o s t r e ž n e i n k l a s i č n e t r g o v i n e 

vseh vrs t , s t a v b n o k l j u č a v n i č a r s t v o 

Z a d a n republike, 29. n o v e m b e r , č e s t i t a v s e m o b č a n o m 

i n s v o j i m p o s l o v n i m p r i j a t e l j e m 

TOVARNA USNJA KAMNIK 

i n p r i p o r o č a svo je k v a l i t e t n e p r o i z v o d e 

V s e m d e l o v n i m k o l e k t i v o m , p o s l o v n i m p r i j a t e l j e m i n 
o b č a n o m č e s t i t a za p r a z n i k r e p u b l i k e 

S p l o š n o g r a d b e n o podjet je 

G R A D I T E L J Kamnik 

G r a d b e n a d e l a o p r a v l j a h i t ro , s o l i d n o i n po z m e r n i h 
cenah . 



Cesta na Kranjskega Raka Z vojaških vaj partizanskih 
enot v Kamniku 

Sredi novembra letos je bul
dožer v grobem prcril zemljo na 
traso ceste od Kališ do Kranj
skega raka. S tem se uresničuje 
načrt, ki je bil narejen že pred 
sto leti, vendar po starem na
črtu ceste nikoli niso začeli de
lati. 

Uslužbenci Gozdnega obrata 
-Kamnik so letos na novo zakoli
čili traso. Zemeljska dela oprav
lja od začetka oktobra grad
bena skupina Gozdnega gospo
darstva Ljubljana, ki svoje delo 

opravlja izredno dobro in 
vestno. 

Cesta, ki bo dolga ca 3200 m 

in z vzpetino 3 %, bo imela 
3,5 m široko utrjeno cestišče. 
Graditeljem delno otežkoča de
lo mokro zemljišče. Stroške le
tošnjih del v višini 45.000 din 
bo nosil Gozdni obrat Kamnik. 

Prihodnje leto pa pričakujemo, 
da bo gradnjo finančno podprla 
tudi kamniška občinska skup
ščina Kamnik, deloma pa kmet-

S SREČANJA STRELSKIH V E T E R A N O V V KAMNIKU. 
Predsednik občinskega strelskega odbora Peter Bertoncelj 
izroča priznanje dolgoletnemu aktivnemu in* uspešnemu 
strelcu Mirku Semeju. 

je. katerih gozdove cesta za
jema. 

Cesta bo namenjena pred
vsem lažjemu dovozu lesa, saj v 
celoti poteka po gozdu in deli 
veliko pobočje levega brega 
Sune na polovico. Kmet Kranj
ski Rak doslej ni imel primerne 
ceste do doma. Poleg tega bo 
cesta, posebno potem, ko'bo 
zgrajen primeren priključek od 
glavne ceste do Kališa, po naj
krajši zmožni poti povezovala 
Kamnik z Lučami in Logarsko 
dolino. To je velikega turistič
nega in gospodarskega pomena. 
(Cesta Kranjski r a k - L u č e je 
ravno tako v gradnji; dela 
opravlja GLIN Nazarje). 

H • M . N . 

Na nedavnih vojaških vajah 
za vse pripradnikc partizanskih 
enot v naši občini so streljali 
tudi starešine z novimi polavto
matskimi puškami. Vsi udele
ženci vaj so novo, sodobno 
učinkovito orožje zelo pohva
lili. 

Menili.so, da bi morale biti 
take vaje večkrat, saj bomo le 

na ta način ohranili in okrepili 
našo obrambno pripravljenost. 
Mnogi izmed starešin so prvič 
streljali s tem orožjem, vendar 
niso bili redki rezultati z vsemi 
petimi zadetki. 

kro 
zpr 
ina 
3de 

STAREŠINE PARTIZANSKIH ENOT MED STRELJA 
NJEM S POLAVTOMATSKO PUŠKO 

Rezultati popisa prebivalstva 

Koliko nas je 
v občini? 

Stilni koncert lire 
ob dnevu J LA 

Moški pevski zbor LIRA je pod vodstvom prof. Sama Vremšaka 
pripravil zanimiv program slovenskih vojaških pesmi skozi stoletja. 

Stilni koncert naj bi pevci izvedli že pred dnevom republike, 
vendar bo velika dvorana v kinu Dom do 15. decembra zaprta, ker 
jo prenavljajo. Zato bo ta koncert pred dnevom JLA v novo oprem
ljeni veliki dvorani Doma. Z njim bodo pevci LIRE počastili 30-let-
nico vstaje, dan republike in 30-letnico naše armade. S. 

Te dni smo dobili prve po
datke o popisu prebivalstva in 
stanovanj, ki je bilo 31. marca 
letos. O teh podatkih, ki nam 
marsikaj povedo, bomo v našem 
fistu še spregovorili. Danes želi
mo opozoriti le na nekaj naj
pomembnejših številk. 

V občini Kamnik je bilo na 
dan 31. marca 1971 22.449 
prebivalcev, ki živijo v 6.589 
gospodinjstvih. 

Prvič smo dobili tudi poda
tek, koliko naših občanov je na 
delu v 'tujini. Tega dne je bilo 
zaposlenih pri tujih podjetjih ~ 
438 naših občanov. 

V naši občini se je v zadnjih 
letih število stanovanj m o č n o 
povečalo. Sedaj imamo na voljo 
skoraj 6 tisoč stanovanj. 

Podrobnejši podatki povedo 
precej tudi o razvoju oziroma 

usihanju posameznih naselij. 
Mesto Kamnik šteje danes 
6.644 prebivalcev, skupaj z Me
kinjami pa 7.964 prebivalcev. 
Druga večja naselja pa štejejo: 
Duplica 987, Smarca 860, 
Vrhpolje 553, Suhadole 409, 
Podgorje 613, Komenda 429, 
Moste 581, Godič 498, Zg. 
Stranje 342, Zg. Tuhinj 300 itd. 

Še nekaj podatkov o številu 
živine v naši občini. Na dan po
pisa smo imeli 804 konje, 596 
goved, 226 ovac, in 3033 svinj. 
Po številu govedi je na prvem 
mestu Podgorje, kjer so na dan 
popisa redili 236 govedi, sledi 
mu Zg. Tuhinj 189, Komenda s 
138 govedi in Moste s 136 itd. 

Podgorje ima največje število 
svinj, saj tod rede okrog 160 
svinj, v Zg. Tuhinju 147, v Beli 
69 itd. 

PODJETJE 
» K A M N I K « 
IZ KAMNIKA 

r a p i s u .1 o 
na p o d l a g i 57. č l e n a p r a v i l n i k a o i z o b r a ž e v a n j u 
podje t ja » K a m n i k « i n 4. t o č k e d r u ž b e n e g a dogo
v o r « o š t i p e n d i r a n j u i n k r e d i t i r a n j u u č e n c e v v 
o b č i n i K a m n i k nas l edn je 

š t i p e d i j e : 
na fakulteti za naravoslovje in tehnologijo, od

delek za kemijsko tehnologijo — 3 
na fakulteti za s t r o j n i š t v o — 2 
na ekonomski fakulteti — 2 
na pravni fakulteti — 1 
na S T Š — kemijski oddelek — 4 
na S T S — strojni oddelek — 2 
na ekonomski srednji šo l i — 2 
na upravno administrativni šo l i — 1 

Pravico do š t i p e n d i j e i m a j o r e d n i š t u d e n t i i n u č e n c i , 
k i n i m a j o d o v o l j m a t e r i a l n i h s reds tev za n a d a l j n j e š o 
lan je . 
P r e d n o s t n o p r a v i c o do š t i p e n d i j e i m a j o t i s t i š t u d e n t i 
i n u č e n c i , k i dosegajo n a j b o l j š e š t u d i j s k e uspehe. 
P r o š n j i za d o d e l i t e v š t i p e n d i j e p r i l o ž i t e d o k a z i l o o 
v p i s u v š o l o z oceno u č n e g a uspeha i n p o t r d i l o o d o 
h o d k u d r u ž i n e . 
P r o š n j e p o š l j i t e na n a s l o v : Podjetje » K A M N I K « , 61240 
Kamnik, v IS d n e h po o b j a v i tega og lasa . 
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Košarkarji podali enoletni obračun 
LE 

Karate tudi v Kamniku 

JAPONEC TAKASHI TOKUHISA, NOSILEC T R E T J E G A 
MOJSTRSKEGA PASU V K A R A T E J U BO 11. DECEMBRA 
NASTOPIL V KAMNIKU 

K o t napovedujejo ljubitelji karate športa , ki je prišel k nam iz 
dežele vshajajočega sonca, bomo tudi v Kamniku kmalu dobili karate 
klub. Nedavno so take klube ustanovili v Domžalah in Mengšu. Nji-
Jiovo ustanovitev pa pripravljajo tudi v Kranju in v Škofji L o k i . Mladi 
Kamničan i so sedaj hodil i na treninge v Ljubljano. Ljubitelji tega 
športa bodo 11. decembra organizirali v Kamniku poseben nastop, na 
katerem bo karate veščine pokazal tudi znani japonski mojster 
T A K A S H I T O K U H I S A . Nato pa bodo razpisali začetniški teča j , 
kamor se lahko vpišejo tako ženske kot moški , ne glede na starost. 
Zlasti med mladimi je za to vrsto športa , k i ima svoj pomen tudi v 
splošnem ljudskem odporu, veliko zanimanje. Zato p r i čaku jemo , da 
bo kamniški karate klub kmalu dosegel lepe uspehe. 

V zače tku novembra so kamniški 
košarkarji izvedli redni letni občn i 
zbor, na katerem so analizirali delo 
v pretekli sezoni. Pogovorili so se o 
uspehih in neuspehih ter naredili in 
sprejeli program dela za prihodnje 
leto. 

Ugotovili so, da je bila letošnja 
tekmovalna sezona za kamniške ko
šarkarje doslej ena najuspešnejših. 
Prvemu moštvu se je po lanskem 
vstopu v II. slovensko ligo uspelo 
obdrža t i v njej in doseči uspešno 4. 
mesto na lestvici, čeprav bi bilo lah
ko z malo več športne sreče celo 
drugo. Kamničan i so namreč v je
senskem delu izgubili najmanj tri 
dobljene tekme, in to v zadnjih mi
nutah. 

Tudi mladinci, k i so v letošnjem 
letu prvič nastopili v ligaškem tek
movanju, so pokazali precej resnosti 
in prizadevnosti ter ob koncu tek
movanja nit i niso bil i zadnji, kot je 
bilo v tako m o č n i konkurenci pri
čakovat i . Razveseljivo je dejstvo, da 
j im začetni porazi s precejšnjimi raz
likami v koših niso vzeli volje in ve
selja, saj so bih predvsem posledica 
neizkušenost i in pomanjkanja ru
tine. 

Ženska mladinska vrsta je sicer 
vodila, vendar se je vseskozi ču t i lo 
pomanjkanje igralk in finančnih 
sredstev, da b i se vrsta lahko vkle-
nila v redno ligaško tekmovanje. Za 
vspodbudo so mlade igralke igrale 
nekaj prijateljskih tekem, na katerih 
so dokazale, da delo trenerja tov. 
A n če Okorn n i bilo zaman. 

Košarkarski klub je spomladi 
organiziral tudi festival pionirske 
košarke, na katerem so sodelovale 
ekipe kamniških osnovnih šol, k i so 
se tudi v nadaljnjem tekmovanju 
dobro ,.odrezale". 

O b č n i zbor je ponovno ugotovil 
pomanjkanje finančnih sredstev, k i 
se žal ču t i v celotnem kamniškem 
športu in hromi delo klubov. Kam
niški košarkarji so s skromnostjo in 
skrbnostjo ter ob p o m o č i nekdanjih 
igralcev kluba, k i so prevažali pred

vsem prvo moštvo z osebnimi avto
mobili na svoje s troške, prebrodili 
težave letošnje sezone. Prav ti sta
rejši člani so ustanovili tudi svojo 
vrsto ter redno dvakrat tedensko 
trenirali, kamniški Old Boys so od
igrali tri tekme in trikrat odšli z 
igrišču kot zmagovalci. Prihodnjo se
zono bodo košarkarji delali z istimi 
vrstami, pa tudi ženska ekipa se bo 
vključila v redno tekmovanje pod 
pogojem, da bodo tO dopuščala fi
nančna sredstva. Organizirali bodo 
tudi festival pionirske košarke, pri 
čemer so naleteli na vso p o m o č šol
skih športnih društev osnovnih šol 
E . Albrehta in I Brejca. 

Na o b č n e m jtboi u je bila izrečena 
javna pohvala" (za kaj več ni de
narja!) trenerju prvega moštva tov. 
Šerblju, k i je iz navdušenja (spet 
brez honorarja!) privede) moštvo do 
sedaj največjega uspeha čet r t -
finala za jugoslovanski pokal. V če-
trtfinale so se poleg Kamnika uvrsti
li še Olimpija, Rudar, Vrhnika, Tr i 
glav, Celje, trnovo in Prule. Kam
ničani so v pokalnem tekmovanju 
igrali takole: Kamnik Nanos 
104:86 (43:34), Kamnik : Maribor 
66 75:56 (33:33). V četr t f inalu so 
se poslovili s porazom proti moštvu 
Trnovega z rezultatom 67:80 
(30:34). Skupna razlika košev v po
kalnem tekmovanju je torej pozi
tivna, in sicer 246:222: koše za 
Kamnik pa so dosegli: Trobentar 
78, Mrak 72, Benkovič 34, Jamšek 
21, Drčar (dve tekmi) 16 Črne k 
(dve tekmi) 12, Oblak 10 in Ki rn 
(dve tekmi) 3. 

Javna polivala je bila izrečena 
tudi trenerju mladincev Jožetu 
Okornu. Na koncu so košarkarji iz
vol i l i nov odbor, k i ga bo vodil pred
sednik Tomaž Jančar . Košarkarji so 
se zahvalili dosedanjemu predsed
niku kluba prof. l rbežar ju za nje
govo dolgotrajno vodstvo kluba, vsi 
pa so si zaželeli č imveč uspehov, no
vih kadrov, boljših f inančnih pogo
jev in v novi sezoni č imveč gledalcev 
ob igrišču pred reflektorji. J. M . 

ŠPORTNIKOM MESTA KAMNIKA 
DAJEMO VSE, 

KAR J E V NAŠI MOČI 
Bliža se čas, ko bodo naše športne organizacije na svojih sedmih 

občn ih zborih poroča le o svojem delu, tokrat večina lahko o uspe
hih, žal pa tudi o težavah f inančnih in materialnih pogojih. Vemo, da 
je družba dolžna vsestransko pomagati in skrbeti za nemoteno delo
vanje te dejavnosti. Vodstva klubov je vedno teže oblikovati in marsi
kje so posamezniki, ki nosijo celotna bremena organizacije, to. pa 
prav zaradi tega, ker se celo navdušeni in vztrajni športni delavci 
bojijo f inančnih težav ter mnogokrat že ponižujočega prosjačenja za 
sredstva. V Kamniku je stanje tako, da se za potrebe po predloženih 
letnih p redračun ih odobri po dosedanji praksi le polovico. A l i je 
resnica, da nismo sposobni zagotoviti dovolj sredstev, ali pa neka
terim ni mar skrbi za vse, kar športniki dejansko potrebujejo? K o l i k o 
časa bo še tako in kdo bo zato odgovoren za vse posledice. Veselimo 
se uspehov naših športnikov, saj so priborjeni v čast vsem m e š č a n o m 
našega mesta. Športniki upravičeno zahtevajo rešitev in upajo v letu 
1972 na boljše mater ia lno-f inančne pogoje. Upajmo! 

T. J . 
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Odbojkarji pri 
predsedniku občine 

V če t r t ek je predsednik obč inske skupščine skupaj s predstavniki druži! 
nopol i t i čn ih organizacij sprejel kamniške odbojkarje, k i so postali jesen* 
prvaki v slovenski ligi. Sprejema so se udeležili tudi predstavniki občini! 
zveze za telesno kulturo. Predstavniki obč ine so odbojkarjem iskreno č e ! 
tali k njihovemu uspehu. 

V zanimivem pogovoru so prizadevni športniki opozori l i na težave, s ka? 
rimi se srečujejo pri svoji dejavnosti. Predvsem bi potrebovali nekoliko vj 
denarja, ker so stroški udeležbe na tekmovanjih vsak dan večji. 

Če bi se spomladi uvrstili v II. zvezno ligo, kar na tihem pričakujem 
potem bo potrebnih najmanj 50.000 N din, če bodo hoteli pokr i t i v 
najbolj nujne stroške. | 

V razgovoru so navajali primere, kako v nekaterih obč inah delovni kolf 
tivi podpirajo posamezne klube. Te zglede bi kazalo posnemati tudi pri 
Posebno, če upoš tevamo, da naša podjetja za reklamo ne dajejo ra^ 
majhnih sredstev. 

trener prof. Marko Logar je na vprašanje, posledica česa je ta, za kaf 
niški šport res redek uspeli, dejal, da so to dosegli zaradi velike enotnosti 
medsebojne povezanosti v klubu. 

KAMNIŠKI OBČAN -»Glasilo SZDL občine Kamnik - Ureja uredniški odboj- - Glavni in odgovorni urednik Franc Svetelj - Tehnični urednik 
Jana Lazar - Izhaja enkrat mesečno - Uredništvo in uprava: Občinska konferenca SZDL Kamnik, Ljubljanska 1 (zdravstveni dom), telefon 
83-315 - tekoči račun 5014-8-92 - Tiska tiskarna Ljudske pravice v Ljubljani 


